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czerwonego rozgrzanego żelaza parzy, a huk po-
" tężnego młota ogłusza. Ogień, dym, para, huk i 
\,_J błysk, hałas, syk - to wszystko patrząc można 
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ilka dni temu przyszedł do naszego lokalu miesz
kający od niedawna w Sułkowicach młody nauczy

ciel. Obejrzawszy zdjęcia krótko podsumowł: 
przedsta\l\Tiają Sułkowice ładniejsze niż są w rzeczywi
stości. Zastanawiające? Paradoksalne? Ależ nie. Na 
zdjęciach jesteśmy przeważnie ładniejsi, bardziej od
świętni, pogodniejsi. Tak dzieje się również przy foto
grafowaniu domów, widoków, zwierząt. ... 

Fotografujący chce wydobyć prawdę o pokazywa
nym obiekcie, chce ukazać jego "urodę" - piękno bądź 
brzydotę. Mówimy potocznie: nieładna ta dziewczyna, 
a ileż w niej uroku, brzydka, a urokliwa. 

Refeleksja nauczyciela - "ptaka" w Sułkowicach 
dotyka pewnej prawdy o naszej miejscowości. Bywa 
ona nieładna, bywa szpetna, brudna, zaniedbana, jest 
senna, pozbawiona wyrazu, jednak pełna uroku, o za
kątkach wyjątkowej urody. "Krzaki" - mieszkańcy z 
dziada pradziada - to wiedzą i niezamieniliby jej na 
żadną inną. 

Te odnoszące się do części pierwszej poplenerowej 
wystawy fotografii "U progu XXI wiekuR słowa mają . 
zachęcić Państwa do obejrzenia części drugiej zatytuo
wanej "Kuźnia". Jak zapowiadaliśmy w poprzednim 
numerze Klamry po "daniu głównym" podajemy "de
ser". 

Cześć druga poświęcona jest kuźni. Na tych fotogra
fiach zobaczycie Państwo rzeczywistość, która jest 
Wam bardzo dobrze znana, odkryjecie równocześnie to 
czego w tej rzeczywistości nie podejrzewaliście. Dorośli 
zapewne pamiętają jak w dzieciństwie zaglądali do 
kuźni swoich dziadków i ojców, wielu z nich termino
wało u kowala, by później ciężko wręcz wyrobnicze 
pracować od świtu do ciemnej nocy, aby zamienić w 
pożądany kształt rozgrzane do czerwoności żelazo. W 
czasach naszego dzieciństwa ranek budził rytmicznym 
stukotem młotków o kowadło. Najpowszechniejszy do 
niedawna zawód - kowal - nadawał charakter tej miej
scowości. 

Autorzy zdjęć pokazali wielki trud, ale i piękno twar
dej męskiej kowalskiej roboty. Odkryli coś czego na 
codzień nie dostrzgamy. Wszystko w tej pracy zachwy
ca: moc, sprawność, koncentracja kowala, buchający z 
pieca ogień i snopy iskier tryskające z kowadła, dym i 
para kłebiące się nad hartowanym oskardem. GorąG 

zdjęć. Odkryjecie Państwo piękno i urok ukryte na 
codzień, a zatrzymane w kadrze mistrzów obiekty
wu. Najbliżsi, krewni, sąsiedzi, znajomi czekają na 
Was patrząc z fotografii - utrudzeni, umorusani, 
ale urokliwi. Bez nich ta część wystawy niemogła
by powstać. 

Zapraszamy 
P.S. Tych z Państwa, którzy jeszcze nie zoba

czyli części pierwszej informujemy, że można to 
zrobić do 10 listopada, 14 listopada odbędzie się werni
saż części drugiej: 

Przypominamy, że fotografowali naszą miejscowość 
i Kuźnię w ramach pleneru " Sułkowice 93" Panowie: 
Zbigniew Brzozowski, Mieczysław Libront, Andrzej 
Jurkiewicz, Zbigniew Kot, Sebastian Wojtarowicz, An
drzej Wróbel. 

Składamy tą drogą podziękowanie Dyrektorowi F.N. 
"Kuźnia" mgr. inż. Janowi Ostafinowi za umożliwienie 
swobodnego poruszania się po zakładzie i fotografowa
nie Wydziału Kuźni uczestnikom naszego pleneru. 
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11 lis 993 Sułkowicach 

Do wspólnych obchodów tej tak znamiennej dla narodu polskie
go rocznicy odzyskania niepodległości Zarząd Miejski zapraszał w 
różny sposób. Popo;ez rozwieszane plakaty, ogłoszenia czytane w 
ko�iołach podczas mszy św. jak również zaproszenia rozdawane 
łącznie z programem, przy każdej nadarzającej się okazji. 

Zapraszano na Uroczystą Mszę Świętą - Za Ojczyznę, która 
odbyć się miała i odbyła o godz. 10.00 w Kościele Parafialnym w 
Sułkowicach. Do osób zgromadzonych wyjątkowo trafną homilię 
wygłosił ks. Adam Świerczek. 

Zanim naświetlił rys historyczny naszej narodowej tragedii, 
uświadomił obecnym kim są. Kim są właśnie oni, uczestniczący w 
tej mszy odrawianej w tym dniu i w takiej, a nie innej intencji. 
Uświadmił również kim są nieobecni. 

Z całym szacunkiem dla ks. Adama, wypowiedzianą myśl jednak 
bym uzupełnił. W dosadnych słowach i dosłownie należało podkre
ślić, że nieobecni nie rozumieją ostoty chwili jaka miała miejsce 11 
listopada 1918 roku, nie rozumieją Jakie zmiany obecnie zas�ły iż 
dzień ten jest oficjalnie ogłoszony Swiętem Niepodległości. Ze są 
zwyczajnym "ciemnogrodem" któremu pojęcie Ojczyzna kojarzy się 
tylko i wyłącznie z pełnym "żłobem", że nie są warci poświęceń jakie 
m.in. dla nich poniosły w roku 1918 i latach późniejszych najbardziej 
wartościowe jednostki. Że być może są asekurantami liczącymi się 
z powrotem innej "wolności" - tej po 1945 roku. Nie wiem, czy 
ksiądz mówiąc o poświęceniu dla Ojczyzny (nawet życia) miał na 
myśli również ich. Jeżeli tak to jest wielkim optymistą żyjącym w 

11 listopada 1846 r. 

świecie iluzji. Najbardziej wznios
łe słowa rzucane w pustkę, giną. A 
tego typu naród to wielka, bezden
na pustka z której wydowywają się 
jedynie skargi, narzekania i żąda
nia. Pustka - nie bądąca w stanie 
zrozumieć podstawowych zależ
ności i uwarunkowań. Moim zda
niem 15.0 lat niewoli nie uczyniło 
tyle złego ile ostatnie 40 lat okupa
cji. Lat w których agresor wspólnie 
ze znaczną częścią naszego społe
czeństwa postępował ściśle z zasa-

11 Listopada 1673 r. 
Zwycięstwo hetmana koronne

go, Jana Sobieskiego nad Turkami 
pod Chocimem. 

Cesarz austracki, Ferdynand, ogłosił w Wiedniu wcielenie Wol
nego Miasta Krakowa do Austrii, uzasadniając krok ten tym, że: 

"Kraków ... był od roku 1830 ogniskiem nieustannych wrogich 
knowań wymierzonych przeciw trzem pal1stwow opiekuńczym (Au
strii, Prusom i Rosji), ai w końcu w miesiącu lutym roku bieiącego ... 
losy Wolnego Miasta dostały się w ręce pewnej liczby spiskowców, 
którzy nazwali siebie rządem rewolucyjnymPolski i którzy nawołując 
do broni mieszka,ków wszystkich dawnych dzielnic polskich, zmie
rzali do obalenia istniejących rządów, oraz doprowadzili w kolzcu do 
wtargnięcia uzbrojonych hufców z terytorium Krakowa w granice 
pafzstw naszych. Miasto wtedy Kraków ... musiały ponownie zająć 
wojska państw opiekuńczych. .. ". 
11 listopada 1918 r. 

W Warszawie Rada Regencyjna przekazuje władzę naczelną i 
dowództwo wojsk polskich Józefowi Piłsudskiemu. 14 listopada 
Piłsudski rozpoczyna budowę niepodległego państwa polskiego łą
cząc stopniowo trzy zabory w jeden - nowy organizm państwowy. 
Powołany przezeń bardzo szybko rząd z Jędrzejem Moraczewskim 
na czele wydałm.in. najbardziej postępowy w świecie dekret o ośmio 

darni zniewalania narodu. Postaram się te zasady zdobyć i opubliko
wać w następnym wydaniu - celem refleksji. 

Po mszy świętej nastąpiło złożenie wiązanek kwiatów przed 
Pomnikiem Pomordowanych. 

Kwiaty składano w imieniu: Samorządu Lokalnego, Rady Osied
la, Koła Miejsko-Gminnego w Sułkowicach Związku Kombatantów 
RP i byłych Więźniów Politycznych oraz młodzież ze Szkoły Pod-
stawowej z Harbutowic . 

Odbywało się to przy akompaniamencie orkiestry, a niewątpli
wego splendoru dodawała obecność Straży Pożarnej. 

O godz. 15.00 w Ośrodku Kultury Sułkowice rozpoczął się 
program artystyczny. Poziom występów prezentowanych dla pełnej 
sali widzów (w trakcie robiono dla przybyłych w ostatniej chwili 
dostawki) był na miarę wagi uroczystości obchodów - ŚWIĘTA 
NIEPODLEGOŚCI POLSKI. 

Z własnym programem wg kolejności wystąpiły: 
- Szkoła Podstawowa w Biertowicach (przyg. Beata Siomucha), 
- Zespół Szkół Mechanicznych w Sułkowicach (przyg. Anna Ki� 

lian), 
- Szkoła Podstawowa Sułkowice (przyg. Zbigniew Syrek, Józef 

Oliwa), 
- Szkoła Podstawowa w Krzywaczce (przyg. Danuta Żarska), 
- Zespoł Pieśni i Tańca "Elegia" (przyg. Waldemar Wolski). 

Z trwającego prawie dwie godziny występu nie będę pisał spra
wozdania. Żaden układ słowa pisanego nie odda bowiem we właści
wy sposób wyjątkowej perfekcji przygotowania oraz wykonania 
tegoż programu artystycznego. Dość stwierdzić, że dwie godziny 
przeminęły nie wiedzieć kiedy. To musiało się przeżyć osobiście! 

Zb.Kołodziejczyk 
P.S. Ponieważ wszędzie szukam (jak mi się wytyka) jedynie 

ujemnych stron, nie chcąc moich adwersarzy zawieść tu również 
znalazłem. Przy wystąpieniu Dyrektora Ośrodka Kultury, gdy ogło
sił że to już koniec odczułem pewnego rodzaju niedosyt. Bardziej 
sympatycznie Dyrektor Jan Socha by się prezentował gdyby ogłosił 
ten koniec przynajmniej godzinę później. Taki program i takie wy
konanie autentycznie wciąga. 

zny 
godzinnym dniu pracy. 

. . .  "Palzstwo polskie powstaje z woli całego narodu i opiera się 
na postawach demokratycznych. Rząd polski zastąpi panowanie 
przemocy ustrojem zbudowanym na porządku i sprawiedliwości ... ". 

Wódz Naczelny- Piłsudski (Pisma V s.20) 
Dzień 11 listopada jest świętem państwowym jako rocznica 

niepodległości. 

Ale weselcie się bracia 
111łodzie1kzym szałem wolności! 
.Jeieli w duszach zwątpienie zagości, 
rado§ć was krzepić powinna. 
Tylko nie mówcie: Ta Polska jest inna 
od tej, którqśmy w sercach piastowali. 
Naród iść musi tam, gdzie świt się pali, 
gdzie słońce wieku wschodzi na skłon nieba, 
nie przeciw fali. 
Choć czcią nabożną darzymy ruiny, 
dzi§ w nowych twierdzach nam bronić się trzeba, 
a pracę ojców muszą podjąć syny 
i nowe pługi już z nowej kuć stali 
na rolę iyzną. 

dokończenie na następnej stronie 



Rada Miejska 
Na sesji plenarnej Rady Miejskiej Sułkowice, która odbyła się 

23.06.1993 r. podjęto uchwałę w sprawie ustalenia liczby punktów 
sprzedaży napojów alkoholowych. Ustalony podział limitu na po
szczególne miejscowości gminy (opisane w Klamrze nr 6/93) nie 
został zaakcepotowany przez tutejszą społeczność. Nie chcąc do
prowadzić do sytuacji budzących społeczną dezaprobatę zorgani
zowano w miesiącach wrześniu i październiku zebrania wiejskie 
oraz z mieszkańcami Sułkowic. Tematem zebrań obok wspomnia
nej sprawy limitowania punktów sprzedaży napojów alkoholowych 
była również sprawa gazyfikacji gminy, zaopatrzenia w wodę, 
przeciwdziałania bezrobociu oraz inne zamierzenia inwestycyjne 
na rok przyszły. 

Na każdym zebraniu występowały indywidualne istotne dla 
danej miejscowości zagadnienia, jedynie temat zasad i limitu pun
któw sprzedaży napojów alkoholowych był stałym dla poszczegól
nych spotkań. Na wszystkich zebraniach (oprócz Harbutowic) 
obecni opowiedzieli się za zniesieniem praktykowanego do tej pory 
limitowania punktów sprzedaży. Np. Biertowice - za zniesieniem 
limitu 13 osób, za utrzymaniem dotychczasowego limitu 8 osób, 
wstrzymujących się 2 osoby. 

Krzywaczka - za zniesieniem 21 osób, za utrzymaniem 9 osób, 
wstrzymało się 7 osób. 

Rudnik - za zniesieniem 24 osoby, za utrzymaniem 5 osób, 
wstrzymały się 4 osoby. 

Sułkowice - za zniesieniem 34 osoby, za utrzymaniem 5 osób, 
wstrzymała się 1 osoba. 

Przedstawiony wynik głosowania w poszczególnych miejsco
wościach unaocznił Radzie Miejskiej iż podjęta na sesji czerwco
wej uchwała w tym temacie nie jest zgodna z odczuciami 
środowiska. W związku z powyższym na ostatniej sesji w dniu 
5.11.93 r. zmieniono, zgodnie z oczekiwaniami tutejszego społe
czeństwa obowiązującą uchwałę i podjęto następującej treści: 

UCHWAŁA 
Rady Miejskiej w Sułkowicach 

z dnia 5 listopada 1993 r. 
w sprawie: zmiany liczby punktów sprzedaży napojów alkoho

lowych zawierających powyżej 4,5% alkoholu Iz wyjątkiem piwa/ 
przeznaczonych do spożycia poza miejscem sprzedaży 

Na podstawie art. 40 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o 
samorządzie terytorialnym /Dz.U.Nr 16 poz. 95 z późniejszymi 
zmianami/ oraz art. 12 ust. 1 ustawy z dnia 26 października 1982 r. 
o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi 

A jeno wpatrzcie się w naszą Ojczynę, 
byście poznali, 
że choć niejedna na niej krwawi rana, 
choć kurzem zgliszczy i walk jest okryta, 
to jest ta sama, nasza miłowana Rzeczpospolita! 

(Maria Morstinówna) 
11 listopada 1938 r. 

Prezydent B.P. Ignacy Mościcki nadał pośmiertnie Br. Albertowi 
wielką wstęgę orderu Odrodzenia Polski za wybitne zasługi w dzia
łaności niepodległościowej i na polu pracy społecznej. 
11 listopada 1939 r. 

-W niedzielę, w święto niepodległości, okupant nakazał zamknąć 
wszystkie kościoły od godziny 8 rano. 
11 listopada 1941 r. 

- W Warszawie ukazały sie na murach setki napisów: Polska 
Zwycięży! 
11 listopada 1975 r. 

- Kardynał Wyszyński poświęcił w katedrze św. Jana tablicę ku 
czci Orląt Lwowskich. 
11 listopada 1978 r. 

W dniu 60-lecia odzyskania Niepodległości Polski w kościele 

/Dz.U.Nr 35 poz. 230 z późniejszymi zmianami/. 
§ 1. 

Ustala się limit 32 punkty sprzedaży napojów alkoholo
wych zawierających powyżej 4,5 % alkoholu (z wyjątkiem 
piwa) do spożycia poza miejscem sprzedaży. 

§2. 

Ustala się podział limitu na poszczególne miejscowości 
Gminy w następujący sposób: 
a/ miasto Sułkowice - 17 (2 punkty istniejące} 
b/ wieś Biertowice - 3 (1 punkt istniejący) 
c/ wieś Harbutowice - 2 punkty istniejące 
d/ wieś Krzywaczka - 3 (1 punkt istniejący) 
ef wieś Rudnik - 7 (2 punkty istniejące) 

§ 3. 
Traci moc Uchwała Nr XXXIV/227/93 Rady Miejskiej w 

Sułkowicach z dnia 23 czeiwca 1993 r. 
§ 4. 

Uchwała wchodzi w życie z dniem ogłoszenia. 
Zasady usytuowania miejsc sprzedaży napojów alkoholowych 

oraz trybu wydawania zezwoleń na sprzedaż tych napojów pozo
stają bez zmian. 

Zarząd Miejski. 
Przed sesją 5.11.93 r. Radni otrzymali z Zarządu Miejskiego, 

jako materiał do dyskusji, informację (autorstwa Burmistrza) doty
czącą problemów miasta Sułkowice. Między innymi w nim czyta
my, cyt. : . . .  "Zgodnie z przyjętą prLez Radę zasadą, że kolejne sesje 
mają być sesjami środowiskowymi dostępnymi dla ogółu wybor
ców, przedstawiam przekrojowy przegląd problemów oraz przed
sięwzięć podejmowanych przez Zarząd Miejski a dotyczących 
wyłącznie lub głównie miasta Sułkowice. Wśród nich są oczywi
ście takie, które w równej mierze odnoszą się do pozostałych 
miejscowości te jednak zostaną potraktowane jedynie zmiankowo. 
W pierwszej części spróbuję odpowiedzieć na pytanie co konkret
nego mieszkańcy Sułkowic uzyskali w trakcie bieżącej kadencji. 
Organiczę się do rzeczy najważniejszych, sprawy drobniejsze przy
toczę jedynie wówczas gdy były przez wiele lat zaniedbywane 
mimo iż ich załatwienie nie kosztowało wiele wysiłku. 
I. Ulice, place, drogi, mosty. 

Rok 1990 - wykonanie kanalizacji i podbudowy ulicy Staro
wiejskiej bocznej; 

dokończenie na str. obok 

00. Dominikanów w Warszawie została odsłonięta po Mszy św. 
tablica pamiątkowa ku czci generałów Grota-Roweckiego i Okulic
kiego. 

.,, 
Na Swięto Zmarłych 

Noc 
Dzień 
Co jest snem 
a co rzeczywistością. 
Obrazy z wosku 
oglądane w płomieniach. 
Zapisane kartki papieru 
które przed zapaleniem 
wykrzywione w ogniu 
nabierają cech wyrazistości. 

Andrzej Miś 



Rok 1991 - wybudowanie mostu k. Kolonii (inwestycja dla 
Sułkowic i Harbutowic); 

Rok 1992 - wykonanie o dcinka pobocza z lewej strony ul. 
Partyzantów, 
- poszerLenie chodnika na Rynku, 
- remont coko łu Pomnika Ofiar Pacyfikacji; 

Rok 1993 - wykonanie remontu odcinka na ul. 1000-lecia, 
- wykonanie krawężnika przy ul. Posła J. Bochenka, 
- wykonanie chodnika do kościoła, 
- wykonanie remontu placu koło Pomnika Ofiar Pacyfikacji, 
- wykonanie kanalizacji opadowej oraz podbudo wy chodnika z 

prawej strony ul. Partyzantów (inwestycja w toku, zaawanso
wanie ok. 30%) ,  

- wykonano i uzgodniono z mieszkańcami I I  Rejonu koncepcję 
drogi zbiorczej wzdłuż prawego brzegu Harbutówki. 
Na uwagę zas ługuje może drobna, ale isto tna sprawa. W roku 

1991 zabezpieczono osuwisko przy ul. 1-go Maja (przy wylocie ul. 
Polnej). Osuwisko to przez wiele lat uniemożliwiało korzystanie z 
chodnika podczas opadó w  deszczu lub przy śliskiej nawierzchni. 
Zamiast muru o porowego za o koło 100 mln zł zastosowano kształ
tki betonowe pro jektu P. Magiery, które do dzisiaj zdają egzamin. 
Koszt tych prac zamknął s ię kwotą 10-krotnie niższą. 
II. Regul acja rzek. 

W 1992 roku przeprowadzono regulację koryta rzeki pod mo 
stem na ul. Sportowej. W roku bieżącym dokonano umocnienia 
nadbrzeża Harbutówki naprzeciw strażnicy OSP przez wybudowa
nie tzw. tamy faszyno wej. Należy też zwrócić uwagę na drobny lecz 
znamienny fakt. W bieżącym roku zniknęła betonowa podpora 
leżąca przez z górą 10 lat pod kładką koło basenu na Zielonej. 
III. Gazyfikacja miasta. 

W roku 1991 -_ doprowadzenie gazu do Stanleya oraz 25 do 
mos tw przy magistrali, 

rok 1992 - przekazanie do eksploatacji pierwszego etapu Suł
kowic, 200 domów oraz bloki, 

rok 1993 - przekazanie do eksploatacji II etapu Sułkowic, 340 
domostw, w trakcie realizacji budowa III etapu. 

Należy zaznaczyć, że Zarząd Miejski przygotował niezbędną 
dokumentację z dużym wyprzedzeniem, jednak spory sąs iedzkie 
uniemożliwiły zakończenie gazyfikacji Sułkowic w br. Na podkre
ślenie zasługuje szacunko wa cena przyłącza dla I i II etapu. Zamk
nie sie ona kwotą ok. 3,2 mln zł. wpłacaną przez mieszkańców i ok. 
2 mln zł. dopłacaną przez budżet. Dla porównania wpłaty miesz
kańców Lanckorony wynoszą 9 mln zł. 
IV. Z aopatrzenie w wodę. 

Zakład Usług Wodociągo wych "Gościbia" do chwili obecnej 
zaopatruj e w wodę wyłącznie Sułkowice. Prowadzona w br. mod
ernizacja ma doprowadzić do: 
- poprawienia j akości wody przez oczyszczenie zbiornil<ów, 
- umożliwienia zagospodarowania nadwyżki wody występującej 

w okresach zwiększonych dopływów i zapewnienie ciągłości 
dostaw poprzez pogłębienie i poszerzenie is tniejącego oraz 
wykonanie dodatkowego zbiornika, 

- zahamowanie tempa wzrostu cen przez zwiększenie sprLedaży 
wody (wodociąg Biertowice), 

- umożliwienie prowadzenia kolejnych odmulań zbiorników bez 
konieczności zawieszania ciągłości dostaw wody. 
Czy is totnie Sułkowice zyskały na przejęciu i prowadzeniu 

wodociągów przez Gminę? Wystarczy przypomnieć cenę wody 
jaką proponowało Miejs kie Przedsiębiorstwo Wodociągów i Kana
lizacji w Krakowie. Na pierwsze III kwartały 1991 r. proponowano 
cenę dla gospodars tw 2.640 zł z zastrzeżeniem dalszego jej wzros tu 
proporcjonalnie do infl acji" . . .  

Wg przeprowadzonych w materiałach o bliczeń z uwzględnie
niem s topnia inflacji w mies iącu czerwcu br. cena wody wg 
MPWiK powinna wynosić 6.447 zł za m3, a wg tutejszego ZUW 
wynosiła 3.000 zł. Zgodnie z wyliczeniami nominalna oszczędność 
ludności za okres o d  s tycznia 91 do czerwca 93 wynosi 504.778. 840 
zł a przy pozio mie cen 1993 r. 712.394.00 8 zł. Przeliczając na jedno 
gospodarstwo odpowiednio 701.082 zł i 989.436 zł. 

Dla porównania można przytoczyć łączną kwotę podatku o d  

nieruchomości jaką mieszkańcy Sułkowic zapłacili w powyższym 
okresie tj. około 400 mln zł. - (Red. ) .  
. . .  "V. Z aopatrzenie w energię elektrycz ną.  

W roku 1991 ZE przeprowadził reelektryfikację II - Rejonu 
Sułko wic. Gmina Sułko wice nie organizowała tej inwestycji, do0 

kumentacj a została zatwierdzona jeszcze przed naszą kadencją. W 
trakcie realizacji prac napotkano jednak duże trudności w uzgod
nieniu lokalizacji słupów energetycznych. Przedstawiciele Zarządu 
brali czynny udział w negocjacjach. Zapłacono też w kilku uzasa
dnionych przypadkach za znaczne o dstępstwa od  dokumentacji 
oraz dodatkowe oświetlenie uliczne (Sucha Góra, Sportowa) -
Łącznie dofinansowano to zadanie w kwocie 32 mln zł, z oszczęd
ności w wydatkach na energię elektryczną. Uzyskano ją dzięki 
zains talowaniu przez Gminę zegarów steruj ących oświetleniem 
ulicznym. 
VII. Oświata i wychowanie. 

Gmina przejęła szkoły podstawowe o d  01 s tycznia 1991 roku 
tzn. jako jedna z 4-ech pierwszych gmin woj. krakowskiego. Efe
ktem są  znaczne oszczędności na administracji przy równoczesnym 
znacznym obciążeniu Urzędu Miejskiego. Wszystkie te oszczędno
ści kierowane s ą  do placówek s zkolnych. Dość przypomnieć ,  że 
planowany na rok 1991 budżet ZEAS-u wynosił 340 mln zł. Nie
zależnie od  tych oszczędności Gmina dotowała wydatki Szkół 
Podstawowych ponad przypadającą jej wysokość subwencji. I tak 
w roku 1991 237 mln zł, w roku 1992 190 mln zł, w roku 1993 804 
mln zł. Dzięki tym dotacjom oraz prowadzeniu prac remontowych 
wyłącznie sytemem gospodarczym kondycja finansowa szkół oraz 
ich stan techniczny są znacznie lepsze niż placówek prowadzonych 
przez Kuratorium Oświaty i Wychowania. Dzięki temu ze składek 
rodziców zakupiono komputery a nie dokładano do wydatków 
szkoły. Przyjęte przez Radę Miejską zasady do prowadzenia placó 
wek, z dużą samodzielnością dyrektorów oraz odrębną księgowo
ścią i budżetem przynios ły zdaniem Zarządu dobre rezultaty, 
szczegó lnie widoczne w Szkole Podstawowej w Sułkowicach. Do
tyczy to również trzech sułkowickich przedszkoli. W zakresie 
inwestycji i remontów  tych placówek zos tało również dużo zrobio 
ne, jakkolwiek daleko jeszcze do odrobienia wieloletnich zanie
dbań. 
VIII. Kul tura fizyczna. 

Od 1992 roku FN "Kuźnia" przestała dotować KS "Gościbia" .  
Od tego też roku Klub jest niemal na wyłącznym utrzymaniu Gmi
ny. Mamy świadomość, że środki przeznaczane na ten cel są 
znacznie poniżej oczekiwań działaczy i kibiców. Trzeba jednak 
wyraźnie podkreślić, że żadna podziałka budżetu nie rosła w takim 
tempie jak dotacje na sport, w przeważającej części trafiające do 
sułkowickiego klubu. 

Wysokość dotacji na utrzymanie KS "Gościbia" w mln zł: rok 
1990 - O zł, rok 1991 - 120, 1992 - 240, 1993 - 328+ 190(utrzymanie 
obiektów OSKiR). 

W zakres ie inwestycyjnym dzięki dotacjom Gminy, które wy
noszą: w 1990 r. - 25 mln zł, 1991 - O zł, 1992 - 1 60 mln zł, 1993 -
400 mln zł zakończono w roku 1992 budowę parkietu na hali. W 
roku 1993 wykonano nagłośnienie hali, wykończono węzły sani
tarne oraz zamknię to stan surowy niszczejącej o dnowy biologicz
nej. W trakcie realizacji j est  jes zcze tymczasowe zas ilanie hali 
energią elektryczną. Kwota 400 mln zł dotowana w br. nie uwz
ględnia robót publicznych. 
IX. Kultura. 

W wydzierżawionej od FN "Kuźnia" S.A. sali wido
wyremontowanej systemem gospodarczym, 

od maja  br. działa wreszcie w Sułkowicach Dom Kultu
ry. Mimo braku środków daje  możliwość organizowania 
imprez kulturalnych. W 5-miesięcznej działalności DK 
niezależnie od stałych pozycj i  warto odnotować: 
- Przegląd Młodzieżowych Zespołów Folklorystycznych Ziemi 

Krakowskiej, 
- Finał Mini Listy przebojów z udziałem A. Rosiewicza, 

dokończenie na s tr. 6 



- Koncert zespołów rockowych, w tym działających przy DK 
młodzieżowych grup rockowych, 

- zorganizowanie Rocznicy Pacyfikacj i  Sułkowic. 
Na razie możliwości DK są skromne. Daje jednak szansę mło

dzieży i starszym do samoorganizowania się. Trzeba tutaj podkre
ślić, że obiekt ten stał pusty przez ostatnie kilkanaście lat zamiast 
służyć całej naszej społeczności. 

Przytoczone wyżej sfery działalności Rady i Zarządu obejmują 
sprawy nowe nie prowadzone poprzednio w Urzędzie Miasta i 
Gminy. Również działalność inwestycyjna odbiega od poprzednich 
schematów. Większość spraw prowadzona była systemem gospo
darczym, a ostatnio w formie robót publicznych. Tylko dzięki tym 
rozwiązaniom udaje się wykonać taki zakres robót przy rozszerzo
nym zakresie dotowania pozostałych sfer życia publicznego. 

Nie będę się szczegółowo rozpisywał nad problemami całej 
gminy, gdyż bieżąca sesja ma być poświęcona Sułkowicom. Nowy 
plan zagospodarowania, telefonizacja (a właściwie jej brak), oczy
szczalnia ścieków i kanalizacja fekalna sąproblemami dotyczącymi 
całej naszej społeczności i wymagającymi właściwie odrębnej sesji. 

Jakie więc problemy Sułkowic Zarząd zamierza rozpatrywać? 
Oczywiście do końca kadencji nie będzie rewolucji. Raczej spokoj
na kontynuacja. 
1. Zakończenie przygotowania inwestycj i  p.n. budowa składowiska 

odpadów komunalnych. 
2. Podjęcie decyzji w sprawie rozwiązania problemu przepełnionej 

sułkowickiej szkoły. Porównując z innymi miejscowościami 
Gminy, nasze dzieci uczą się a nauczyciele pracują w najgor
szych warunkach. Mimo, że kondycja naszego budżetu nie 

UCHWAŁA NR XXXV/236/93 
Rady Miejskiej w Sułkowicach 

z dnia 29 lipca 1993 r. 
w sprawie: uchwalenia programu profilaktyki i rozwiązywania 

problemów alkoholowych w gminie Sułkowice 
Na podstawie art. 40 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o 

samorządzie terytorialnym /Dz.U.Nr 16 poz. 95 z późniejszymi 
zmianami/ oraz art. 12 ust. 1 ustawy z dnia 26 października 1982 r. 
o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi 
/Dz.U.Nr 35 poz. 230 z późniejszymi zmianami/ - Rada Miejska w 
Sułkowicach uchwala co następuje: 

§ i .  
Uchwala się gminny program profilaktyki i rozwiązywania 

problemów alkoholowych w gminie Sułkowice - jak załącznik 
do niniejszej uchwały. 

§ 2. 
Wykonanie uchwały zleca się Zarządowi Miejskiemu w Suł

kowicach. 
§ 3. 

U.chwała wchodzi w życie z dniem ogłoszenia. 

Z A Ł Ą C Z N I K  
Program profilaktyki i rozwiązywania problemów alko1lolowych 

w Gminie Sułkowice opracowany zgodnie z wymogami ustawy o 
wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałania alkoholizmowi jest 
próbą kompleksowego zebrania zadań poszczególnych jednostek 
organizacyjnych gminy w zakresie profilaktyki p\alkoholowej - za
dania i formy realizacj i: 

I. Przedsięwzięcia z zakresu profi laktyki p/alkoholowej. 
1. Propagowanie wychowania w trzeźwości wśród dzieci i młodzie

ży: 
-Zobowiązanie dyrektorów placówek szkolnych do ujęcia tematy

ki wych. w trzeźwości w planach wychowawczych szkoły i do 
konsekwentnego realizowania tych zamierzeń. 

- Organizowanie imprez kulturalnych o dużych walorach wycho
wawczych z uwzględnieniem tematyki p/alkoholizmowi. 

2. Propagowanie wychowania w trzeźwości wśród starszych: 
- Pomoc Gminy w organizowaniu się osób dorosłych w klubach, 

stowarzyszeniach i.t.p. propagujących wychowanie w trzeźwości 
(np. KS, KIK). 

- Organizowanie wspólnie z dyrektorami szkół prelekcj i  dla rodzi
ców nt. szkodliwości alkoholizmu rodziców i jego oddziaływaniu 

rokuje nadziei na rozpoczęcie budowy nowej lub rozbudowy 
istniejącej szkoły, trzeba wypracować podstawy w tej sprawie. 

3. Kontynuacja działań zmierzających do uporządkowania spraw 
własnościowych gminy. Systematyczne sporządzanie doku
mentacj i geodezyjnej dróg i poczynienia starań o ich nabycie. 

4. Powracający problem sprzedaży mieszkań w Domach Nauczy-
ciela. Nowe rozwiązania prawne pozwalają na zaproponowanie 
bardziej korzystnych warunków sprzedaży. 

5. Z zadań inwestycyjnych, to: 
- Ukończenie chodnika na ul. Partyzantów. 
-Kontynuacja budowy hali sportowej - najbardziej palącą sprawą 

jest budowa stacji transformatorowej . W br. nie dostaliśmy 
obiecanej dotacji z budżetu państwa - dotacji która miała wy
starczyć na ten cel. Trzeba poczynić starania aby w przyszłoro
cznym budżecie znaleźć niezbędne środki. Zarząd będzie czynił 
starania aby w tym zadaniu partycypował ZE. 

- Zakończenie gazyfikacji. 
- Rozpoczęcie stopniowej przebudowy chodników i remontów 

dróg w tych częściach miasta gdzie zakończyła się gazyfikacja. 
6. Rozwiązanie problemu zaopatrzenia w wodę mieszkańców II

Rejonu, problem ten wymieniono oddzielnie, gdyż jest to bar
dziej problem społeczny niż zadanie inwestycyjne. 

7. Opracowanie dokumentacji kanalizacji Sułkowic. 
Powyższe problemy, Zarząd zamierza zgłosić do budżetu 1994. 

Niestety, brak rzeczowych prognoz przyszłorocznych dochodów 
nie pozwala się nam nawet domyślać, które z nich mają szansę być 
realizowanymi. 

A.Gumularz-burmistrz. 

na rozwój intelektualny dzieci. 
- Systematyczne informowanie naszej społeczności o rozmiarach 

zagrożeń alkoholizmem w szczególności w naszej Gminie. 
- Współpraca z Kościołem Katolickim w sprawie propagowania 

idei miesiąca trzeźwości. 
3. Działalność profilaktyczna w środowiskach szczególnie zagrożo

nych alkoholizmem: 
- Zapewnienie udziału dzieci z rodzin zagrożonych w imprezach 

kulturalnych o dużych walorach wychowawczych. 
- Organizowanie robót publicznych i prac interwencyjnych i za

pewnienie zatrudnienia w nich osób zagrożonych alkoholizmem 
(osób dłużej pozostających na bezrobociu). 

-Organizowanie spotkań, szkoleń oraz pomoc w samoorganizowa
niu się osób pozostających bez pracy. 

4. Organizowanie czasu wolnego dzieci i młodzieży: 
- Organizowanie stałych zajęć dla dzieci i młodzieży, kół zaintere

sowań, zajęć sportowych i.t.p. 
- Pomoc w samoorganizowaniu się młodzieży w grupach (np. 

oazowych) kółkach teatralnych, muzycznych itp. 
- Promowanie postaw organizatorskich, w tym stworzenie fundu

szy wspierania inicjatywy osób lub jednostek organizacyjnych, 
które nie mają statutowego obowiązku organizowania imprez 
zawierających elementy profilaktyki p/alkoholowej . 

II. Ograniczanie dostępności alkoh olu. 
1. Ograniczenia administracyjne liczby punktów sprzedaży i godzin 

otwarcia placówek. 
- Przyjęcie limitu punktów na terenie każdego sołectwa. 
-Wprowadzenie ograniczeń godzin otwarcia placówek prowadzą-

cych sprzedaż napojów alkoholowych. 
- Wprowadzenie zakazu organizowania imprez alkoholowych w 

obiektach publicznych (gminnych) - z uwzględnieniem imprez 
zamkniętych. 

2. Kontrola kultury spożycia alkoholu oraz przestrzegania warunków 
określonych w przepisach prawa. 

- Prowadzenie wywiadów środowiskowych dotyczących sposobu 
prowadzenia sprzedaży alkoholu i wnioskowanie o cofnięcie 
zezwolenia w przypadku stwierdzenia uchybień w tym zakresie. 

- Wnioskowanie do organów ścigania o podejmowanie kontroli 
przestrzegania ustawy, w szczególności dot. imprez, w których 

dokończenie obok 



O G Ł O S Z E N I E  

do sułkowickich kowali 
Komitet Organizacyjny Obchodów 

1 00-lecia Szkolnictwa Zawodowe
go w S uł kowicach organizuje w 
dniach 1 4/1 5 października 1 994 r. uro
czystości rocznicowe połączone ze 
zjazdem absolwentów wszystkich 
roczników i typów 1:;zkół. 

W związku ze zbliżającym się stuleciem Szkoły Zawodowej w Sułkowicach, 
która w 1894 roku powstała właśnie d la potrzeb miejscowego kowalstwa, 

apelujemy do współczesnych by wykonali z tej okazji tablicę pamiątkową w 
postaci kutego herbu szkoły. 

Herb umieszczony byłby na frontowej ścianie bu
dynku szkolnego. Jego wymiary winny zamykać się w 
kole o średnicy około 3 m. Forma herbu pozwala na 
wykonanie go przez kilku wykonawców według wspól
nego projektu. Dwie daty - 1894 i 1994 upamiętniałyby 
okoliczność ufundowania tej niecodziennej "tablicy pa
miątkowej", a nazwiska fundatorów i wykonawców 
Organizatorzy umieszczą na tablicy odsłoniętej wraz z 
herbem - podczas uroczystości 100-lecia Szkolnictwa 
Zawodowego w Sułkowicach planowanych na 14/15 
października 1994 r. 

Prosimy absolwentów - szczegól
nie starszych roczników- o nadsyłanie 
nam swoich adresów celem umożli
wienia przesłania Państwu szczegó
łów na temat uroczystości i zjazdu. 

Listy prosimy kierować na adres : 

Wykonawców, artystów kowali i ślusarzy, gotowych wykonać herb prosimy 
o kontakt z Dyrektorem Szkoły w terminie do 30 l istopada b.r. celem uzgodnie
nia szczegółowych warunków. 

Zespól Szkól Mechanicznych 
ul. Szkolna 34 

32-440 Sułkowice 

= 100-LECIE= 
DYREKTOR 

Zespołu Szkól Mechanicznych w Sułkowicach 
mgr inż. Aleksandra Korpal 

Bądź sponsorem szkolnictwa zawodowego w Sułkowicach 

Komitet Organizacyjny 
Obchodów 100-lecia 

Szkolnictwa Zawodowego 

bierze udział młodzież. 
- Okresowa ocena stanu bezpie

czeństwa publicznego w sąsie
dztwie punktów sprzedaży 
alkoholu - w obecności osób 
prowadzących sprzedaż napo
jów alkoholowych. 

- Kontrola przestrzegania zakazu 
reklamowania alkoholu, wpro
wadzenie ograniczeń ilości wy
wieszek informacyjnych. 

-Kontrola uwidaczniania w miej
scach sprzedaży napojów alko
hol  owych informacj i o 
szkodliwości spożywania alko
holu. 

III . Łagodzenie skutków i roz
wiązywanie prob lemów alkoho

lowych. 
1. Praca z osobami uzależnionymi 

od alkoholu: 
- Prowadzenie wywiadów środo

wiskowych oraz innych form 
rozpoznawania problemów al
koholowych w Gminie. 

- Prowadzenie rozmów z osoba
mi uzależnionymi i kierowanie 
na leczenie odwykowe. 

2. Praca w rodzinach z problemami 
alkoholowymi: 

- Zapewnienie pomocy material
nej rodzinom zagrożonym al
ko ho li zme m w formie 
gwarantującej właściwe jej wy
korzystanie. 
Obj ęcie szczególną opieką 
dzieci z rodzin alkoholików, w 
celu zapobiegania przypadkom 
nadużywania władzy rodziciel
skiej .  

Szanowny Mieszkańcu Gminy Sułkowice! 
Jeżeli pozostajesz bez pracy, bez szans na zatrudnienie prosimy o dokładne wypełnienie poniżej 

ankiety i przekazanie jej do Urzędu Miejskiego. 
Zarząd Miejski prowadzi szereg działań zmierzających do złagodzenia problemu bezrobocia w 

Gminie Sułkowice. W b.r. w ramach tzw. robót publicznych znalazło okresowe zatrudnienie ok. 70 
osób. Dzięki tej pracy zyskali nie tylko doraźny zarobek, ale także nabyli prawo do zasiłku dla 
bezrobotnych na następny rok. Ośrodek Pomocy Społecznej udziela bezprocentowych kredytów (w 
wysokości do 40 mln) na usamodzielnienie gospodarcze. Skorzystało z nich już przeszło 40 osób. 
Być może, możemy stworzyć szansę i dla Ciebie. Być może szansa ta istnieje, lecz Sam nie potrafisz 
jej odnaleźć. Chcemy więc jak w roku ubiegłym zorganizować w Sułko":"icac� �Ykl, �potka_ń 
szkoleniowych dla bezrobotnych. Na spotkaniach tych wykładowcy przedstaw1ąmozhwosc1 podej
mowania samodzielnej działalności gospodarczej, zasady jej prowadzenia, przepisy prawa pracy 
oraz obowiązki instytucj i  publicznych w k.-westii łagodzenia problemu bezrobocia. Oczywiście nie 
możemy uruchamiać tych szkoleń dla kilku osób. Musi się zgłosić co najmniej 40-tu �h�tnych: 
Liczymy, że także i Pani/Pan zdecyduje się na aktywną postawę wobec problemu bezrobocia 1 zgłosi 
chęć udziału w tych spotkaniach. 

Nazwisko i Imię : ............... . . . . . . . . . . . . . . ............................................................................................... .................................. . 

Adres: ...... .... .... ........ .... ............ ........ .... ........ .... ................ .... ........ .... .... .... ................. wiek . .......... ................................. . 

Wykształcenie (podstawowe, zawodowe, średnie, wyższe - zawód) ............ ..................................................................... .. 

Umiejętności (nabyte w trakcie dotychczasowej pracy zawodowej) ............................................ ...................................... . 

Jak długo pozostaje Pan (Pani) bez pracy? .......................................................................................................................... . 

Czy jest Pan(Pani) zainteresowany(a) zatrudnieniem w ramach robót publicznych? Jeżeli TAK to w jakim charakterze? 

Czy jest Pan(Pani) zainteresowany(a) udziałem w spotkaniach szkoleniowych organizowanych przez Zarząd Miejski? 

Czy chciałby Pan (Pani) zdobyć nowe k-walifikacje? Jeżeli TAK to jakie .......................................................................... . 

Potwierdzenie złożenia ankiety w Unędzie Miejskim (u Sołtysa) 

........ , .................................................... , . . . . . . , ........ . 
nazwisko i imię data . . . . . . . . . . · p;dpi� Sołtysa lub pracownika UM 



Szanowny Mieszkańcu Gminy Sułkowice! 
W związku z opracowywaniem nowego budżetu gminy Zanąd Miejski rozważa 

możliwość włączenia do zadań roku 1994 sprawy zaopatrzenia w wodę całej naszej 
gminy. 

Osiedla). 
art. 36.1. W poszczególnych wsiach zostali wybrani 

na sołtysa: 
l. Biertowice - Tadeusz Fus 
2. Harbutowice - Józef Biela 
3. Krzywaczka - Janusz Starzec 

Wg wstępnych założeń, Zarząd Miejski widzi możliwość wybudowania wspólnie z 
mieszkańcami jednej lub kilku studni głębinowych wraz z siecią rozdzielczą. Chcemy 
poznać rozmieszczenie gospodarstw pozbawionych wody, lub korzystających z wody złej 
jakości. Po dokonaniu wstępnej inwentaryzacji problemu, będziemy chcieli zapropono
wać mieszkańcom jego kompleksowe rozwiązanie. Prosimy więc o wypełnienie poniższej 
ankiety i złożenie jej Sołtysowi lub w Urzędzie Miejskim w Sułkowicach w terminie 
odwrotnym. 

4. Rudnik - Czesław Rusek 
art. 37 - Rada Osiedla - organ uchwałodawczy, 

Zarząd Osiedla - wykonawczy. Przewodniczącym Za
rządu wybrany został P. Marek Bielecki. 

art. 39.1 .  - Decyzje indywidualne wydaje burmistrz 
lub upoważnieni przez niego zastępcy i pracownicy 
Urzędu np. prawa jazdy mogą być wydawane przez Z-cę 
burmistrza. 

art. 39.4. - Na każdej decyzji podaje się do kogo 
służy odwołanie i tak np.: - od zezwolenia na budowę 
odwołanie służy do wojewody, gdyż jest to zakres spraw 
administracji rządowej powierzonych gminie do reali
zacji, - "od nakazu płatniczego" odwołanie służy do 
Kolegium Odwoławczego przy sejmiku samorządo
wym, gdyż jest to zakres zadań własnych gminy (o 
sejmiku samorządowym przeczytamy w rozdziale 8). 

Zarząd Miejski 

••••••••• ........ n•••••••• .... •••• .. •••••u•o•••••••••••••••••••H•• .. •••••••••• .... • .. •H•••••••••••••••••••••• •••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••nuo♦o 

Nazwisko i imię Adres 

Oznaczenie geodezyjne działki na której znajduje się budynek pozbawiony wody ....................................... .. 
Proszę podkreślić właściwe określenie problemu! 
-Brak źródła wody pitnej 
- Okresowe braki wody, przy długotrwałej suszy 
- Zła jakość wody 
-Inne (Jakie)? .............................................................. • .............................................................................. . 

ROZDZIAŁ 4 

Przepisy gminne Czy próbował Pan(Pani) wykopać studnię w swoim gospodarstwie? ........................................................... . 
Art.40.1. Na podstawie upoważnień ustawowych 

gminie przysługuje prawo stanowienia przepisów po
wszechnie obowiązujących na obszarze gminy, zwa
nych dalej przepisami gminnymi. Liczba osób prowadzących wspólne gospodarstwo domowe ........................................................................ .. 

2. Na podstawie niniejszej ustawy organy gminy 
mogą wydawać przepisy gminne w zakresie: 

Inne informacje istotne ze względu na wielkość zużycia wody (np. wielkość prowadzonego gospodarstwa 

rolnego) ........................................................................................................................................................ .. 1) wewnętrznego ustroju gminy oraz sołectw, dziel-
nic ( osiedli), Czy jest Pan (Pani) zainteresowany(a) korzystaniem z wody dostarczanej przez Zakład Wodociągowy, czy 

2) organizacji urzędów i instytucji gminnych, 

zamierza Pan (Pani) sam rozwiązać ten problem? ..... .................................................................................... .. 3) zasad zarządu mieniem gminy, 
4) zasad i trybu korzystania z gminnych obiektów i 

rządzeń użyteczności publicznej. '" Czy zgodziłby się Pan (Pani) pracować w Komitecie Budowy Wododciągu? ............................................... .. 
3. W zakresie nie uregulowanym w odrębnych usta

wach lub innych przepisach powszechnie obowiązują
cych rada gminy może wydawać przepisy porządkowe, 
jeżeli jest to niezbędne dla ochrony życia lub zdrowia 

data podpis 

C Y  L I C Y J y 
dotyczący gminy, jej ustroju organizacyjnego, zakresu praw i obowiązków (cd) 

Część opisowa do materiału drukowanego w po
przednim numerze dotycząca cyklu informacyjnego 
rozdział III. 

art. 11 - wybory do Rady Miejskiej odbyły się 27.05.1990 roku 
art. 16  - kadencja obecnej Rady kończy się w 1994 r. 
art. 17 - Rada Miejska liczy 22 radnych. 
art. 18 - W wymienionych w tym art. sprawach decyzje w formie uchwały może 

podejmować tylko i wyłącznie Rada Miejska. 
art. 18, ust.3 - Komisja Rewizyjna - powołana do kontroli Zarządu Miejskiego i 

jednostek podporządkowanych (Przewodnicząca - Władysława Kołodziejczyk 
art. 19 - Przewodniczącym Rady Miejskiej jest mgr Jan Socha, V-ce Przewodni

czącymi są: mgr Władysława Kołodziejczyk i mgr Aleksandra Korpal. 
art. 21 - W Radzie Miejskiej powołane zostały następujące komisje (oprócz 

Komisji Rewizyjnej): 
1 .  Statutowa - przew. mgr Władysława Kołodziejczyk 
2. Budżetu i Finansów - przew. inż. Jan Magiera 
3. Oświaty, Kultury, Sportu i Turystyki - przew. mgr Aleksandra Korpal 
4. Rozwoju Gospodarczego i Przestrzennego Gminy - przew. Jan Kublik 
5. Rolnictwa, Leśnictwa i Ochrony Środowiska - przew. mgr Janusz Szewczyk 
6. Zdrowia, Opieki Społecznej i Spraw Socjalnych - przew. mgr Józefa Dunaj 
7. Bezpieczeństwa Publicznego i Ochrony P. Poż. - przew. Jan Hodurek 
8. Organizacyjna - przew. mgr Jan Socha 
art. 22 - Statut gminy został opublikowany w nr. 4/27 "Klamry" z 1993 r. 
art. 26, 27, 28 - Organem wykonawczym jest Zarząd Miejski w liczbie 6 osób. 
W skład Zarządu Miejskiego zostali wybrani: 
burmistrz - inż. Adam Gumularz - radny 
z-ca burmistrza - inż. Jan Magiera - radny 
z-ca burmistrza - mgr Stanisława Piątkowska - radna 
inż. Stanisław Kufrej - radny 
P. Stanisław Zadora - radny 
P. Józef Ziembla - radny 
art. 35 - Rada Miejska nadała statuty sołectwom i osiedlu Sułkowice. Statuty z 

obywateli oraz dla zapewnienia porządku, spokoju i bezpieczeństwa publicznego. 
4. Przepisy porLądkowe, o których mowa w ust. 3, mogą przewidywać za ich 

naruszenie karę grzywny wymierzaną w trybie i na zasadach określonych w prawie o 
wykroczeniach. 

Art.41.l. Przepisy gminne ustanawia rada gminy w formie uchwały. 
2. W przypadku nie cierpiącym zwłoki przepisy porządkowe może wydać zarząd 

w formie zarządzenia. 
3. Zarządzenie, o którym mowa w ust. 2, podlega zatwierdzeniu na najbliższej 

sesji rady gminy. Traci ono moc w razie odmowy zatwierdzenia bądź nieprzedstawie
nia do zatwierdzenia na najbliższej sesji rady. 

4. W razie nieprzedstawienia do zatwierdzenia lub odmowy zatwierdzenia zarzą
dzenia, rada gminy określa w inny sposób miejscowo przyjęty, a także przez ogłosze
nie w lokalnej prasie, chyba że przepisy prawa stanowią inaczej. 

2. Przepisy gminne wchodzą w życie z dniem ogłoszenia, o ile nie przewidują 
wyraźnie terminu późniejszego. 

3. Urząd gminy prowadzi zbiór przepisów gminnych do powszechnego wglądu 
w jego siedzibie. 

ROZDZIAŁ 5 

Mienie komunalne 
Art. 43. Mieniem komunalnym jest własność i inne prawa majątkowe należące 

do poszczególnych gmin i ich związków oraz mienie innych komunalnych osób 
prawnych, w tym przedsiębiorstw. 

Art. 44. Nabycie mienia komunalnego następuje: 
1) na podstawie ustawy - Przepisy wprowadzające ustawę o samorządzie teryto

rialnym, 
2) przez przekazanie gminie mienia w związku z utrzymaniem lub zmianą granic 

gminy w trybie, o którym mowa w art. 4; przekazanie mienia następuje w drodze 
porozumienia gmin, a w razie braku porozumienia - decyzją Prezesa Rady Ministrów, 

3) w wyniku przekazania przez administrację rządową na zasadach określonych 
przez Radę Ministrów w drodze rozporządzenia, 

4) w wyniku własnej działalności gospodarczej, 
5) przez inne czynności prawne, 

uwagi na obszerność materiału nie będą drukowane. Natomiast są do wglądu dla -----------------------------
zainteresowanych w U rzędzie Miejskim, a także u Sołtysów i Przewodniczącego Rady dokończenie na str. obok 



6) w innych pr.cypadkach określonych odrębnymi przepisami. 
Art. 45.l . Podmiotymieniakomnnalnegosamodzielniedecydująoprzeznaczeniu 

i sposobie wykor,:ystania składników majątkowych, przy zachowaniu wymogów 
zawartych w odrębnych przepisach prawa, z zastrzeżeniem przepisu ust. 2. 

2. Uchwały organów gminy dotyczące: 
1) zmiany przeznaczenia oraz zbycia nieruchomości służącej do powszechnego 

użytku lub bezpośredniego zaspokojenia potrzeb publicznych, 
2) zmiany przeznaczenia oraz zbycia przedmiotów posiadających szczególną 

wartość naukową, historyczną, kulturalną i przyrodniczą, 
3) zbycia w trybie nieodpłatnym innych składników mienia komunalnego wyma

ga zgody sejmiku samorządowego, jeżeli wojewoda zgłosi sprzeciw uchwały. 
Art. 46.1. Oświadczenie woli w imieniu gminy w zakresie zarządu mieniem 

składają dwaj członkowie zarządu lub jeden członek zarządu i osoba upoważniona 
przez zarząd (pełnomocnik), o ile statut nie stanowi inaczej. 

2. Zarząd może udzielić wójtowi lub burmistrzowi upoważnienia do składania 
jedoosobowo oświadczeń woli związanych z prowadzeniem bieżącej działalności 
gminy. 

3. Jeżeli czynność prawna może spowodować powstanie zobowiązań pieni<;ż
nych, do jej skuteczności potrzebna jest kontrasygnata skarbnika gminy (głównego 
księgowego budżetu) lub osoby przez niego upoważnionej . 

4. Skarbnik gminy (główny księgowy budżetu), który odmówił kontrasygnaty, 
dokona jej jednak na pisemne polecenie zwierzchnika, powiadamiając o tym radę 
gminy oraz regionalną izbę obrachunkową. 

Art. 47.1 .  Kierownicy jednostek organizacyjnych gminy nie posiadających oso-

Nasom gwarom ukochanom 
'' 

Pariasi w XX wieku? 
Pariasi w Polsce? W kraju (j ak na razie) demokratycnym? Cheba 

mi sie cosik popi epszyło. A moze nie. Sprobuje to Wom Sanowni 
Czytelnicy udowodnić. W łostatniym numerze nase gazyty mój 
redakcyjny kolega Z.K. w artykule pt. : Czyim kosztem porusył 
sprawe wody, jej podwyżki ,  a takzełopłaty za ścieki. Nie pise wiync 
po to zeby Go popiyrać (do se rady som), ale po to ze i jo wroz z 
innymi mieszkańcami bloków tyz jezem płatnikiem za ścieki .  Ni e 
potrafie zrozumieć sposobu myślenio nasyk władz dlocego za te 
ścieki majo płacić wyłoncnie mieszkańcy bloków. Cynik nie łodpro
wadzo ścieków do rzyki ino my? Cy inni posi adajo zamkniynte 
łobiegi wody i np. to co n . . .  jo to po łocysceniu wypijo? Jezeli tak to 
przeprosom. W rozmowie z jednym z łobywateli drugiego rejonu 
uswysołem zdanie ze na całym świeci e przyjento jest zasada ze 
wszyscy płaco za ści eki . Wiela nalej es do wanny cy gorcka to tela 
wylejes w postaci ścieków. I nima zmiłuj sie. Tymcasem u nos w 
Sułkowicak jes inacy. U nos społeceństwo podzielone jes (za wolą i 
błogosławieństwem władz) na dwie cęści. Nadludzi - bezściekow
ców co nie płaco za ści eki i " pariasów" cyli mieszkańców bloków co 
za nie płaco. Sanowny Czytelniku. Ci ludzie co miyszkajo w blokak 
miyszkajo nie dlatego ze nie kcieli miyszkać w swoik chołpak, ale 
koleje l osu tak niymi pokierowały. Ze niy mieli (z róznyk powodów) 
szans na własne domy. Miyszkajo wi enc z koniecności. Cy dlatego 

i 

9 
bowości prawnej działają jednoosobowo na podstawie pełnomocnictwa udzielonego 
przez zarząd gminy. 

2. Do czynności przekraczających zakres pełnomocnictwa potrzebna jest zgoda 
zau..ądu. 

Art. 48.l .  Sołectwo, dzielnica (osiedle) zarządza i korzysta zmienia komunalnego 
oraz rozporządza dochodami z tego iródła w zakresie określonym statutem. Statut 
ustala również zakres czynności dokonanych samodzielnie przez organy sołectwa lub 
dzielnicy (osiedla) względem przysługującego im mienia. 

2. Rada gminy nie może uszczuplić dotychczasowych praw sołectw do korzysta
nia z mienia bez zgody zebrania wiejskiego. 

3. Wszystkie przysługujące dotychczas mieszkańcom wsi prawa własności, użyt
kowania lub inne prawa rzeczowe i majątkowe, zwane dalej mieniem gminnym, 
pozostają nienaruszone. 

4. Do mienia gminnego mają zastosowanie, z zastrzeżeniem ust. , przepisy 
dotyczące mienia komunalnego. 

Art. 49.1. Gmina nie ponosi odpowiedzialności za zobowiązania innych komu
nalnych osób prawnych, a te nie ponoszą odpowiedzialności za zobowiązania gminy. 

2. W przypadku zniesienia lub podziału gminy odpowiedzialność za jej zobowią
zania ponoszą solidarnie gminy, które przejęły jej mienie. 

.A.rt. 50. Obowiązkiem osób uczestniczących w zarządzaniu mieniem komunal
nym jest zachowanie szczególnej staranności przy wykonywaniu zarządu zgodnie z 
przeznaczeniem tego mienia i jego ochrona. 

O. Oliwa 

majo być ukarani dodatkowo? Pytom sie- w  imie cego? Jes to bardzo 
przykre i niesprawiedliwe dlo nos. Wiymze nik nie lubi płacić. Radni 
również. Dziwi mnie j ednak postawa radnyk ze nie zgodzili sie na 
propozycyje " nase" radne p. W. Kołodziejczyk w sprawie ujednoli
cenio łopłat za wode i ścieki. Dlo nos łopłaty, dlo i nnyk (tys dlo nik) 
ulgi. J es to tym bardzi bolesne Io  mnie ze widziołym pośród Nik pore 
łosób naprowde wartościowyk, zasugujoncyk na uznanie i szaconek. 
Cyzbym sie mioł tak sromotnie pomyli�? Jezeli chodzi ło nik samyk 
to lo siebie nie zabocyli fondnonć se posiłków (Klamra nr 5 przedruk 
p rotokołu sesji plenarnej z dnia 21.05.93 r. ) w casie trwanio posie
dzeń na sesyjak. Cyzby tam jak w Kuźni i stniały skodliwe warunki 
lo zdrowio np. nadmiemy hałas i stęchło atmosfera? A to wszystko 
między innymi za nase piniondze. Ka tu j es jako równoś, j ako 
sprawiedliwoś? A przecies tak j ak inni płacymy podotki, chodzymy 
do tyk samyk sklepów, do tego samego kościoła i mi yszkomy w tym 
samym kraj u - Polsce! Skond wienc ten podział na " cornyk" i 
" biołyk"'? Skond ten rasizm w lokalnym wydaniu? Myśle ze nase 
władze ustosunkuj o si e do tego zagadniynio i łodpowiedzo na łamak 
Klamry. Ze sie wreście zreflektujo. Jezeli nie to jym współcuje. 

Roman Kozik 
P.S. Co z tymi pariasami? So cy i k  nima? 
Udowodniłem ze so. 

Parias wg Słownika j ęzyka polskiego wyd. PWN str .604 
- człowiek pozbawiony wszelkich praw,  upośledzony społecznie, 

żyjący w nędzy; 
- w Indi ach człowiek z najniższej grupy społecznej, nie będący 

członkiem żadnej kasty (od 1950 r. formalnie równouprawnio
ny). 

czyli 

( ) 
.. 
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W miesiącu paździ erniku Spółdziel nia 
Mieszkaniowa Lokatorsko-Własnościowa 
"Zorza" Myślenice rozesłała do tut. swoich 
członków ofertę dot. przekształcenia prawa 
do zajmowanego mieszkania lokatorskiego 
na własnościowe. Jest to oferta opracowana, 
jak podano - na zasadach preferencyjnych. 
Ponieważ podobne oferty rozesłano również 
w roku ubiegłym, a osoby które z niej sl<0-
rzystały do dnia dzisiejszego nie mogą się 
doczekać prawnego sfinalizowania trans
akcji (j a również), postanowiłem zadać Za
rządowi Sp-ni, na łamach Klamry, kilka 

pytań. Może będą one pomocne przy podej
mowaniu  decyzji - kupić czy nie kupić? 

Natomiastw załącznikunr2 dopsmS.M. 
" Zorza" rozsyłanych do lokatorów z datą 
1.10.93r. w wyliczeniu równowartości włas
nościowego prawa do lokalu, koszt 1 m kw 
powierzchni użytkowej ustalono na kwotę 
1.1 81.200zł. W obu przypadkach dotyczy 
lokali mieszkalnych w bloku nr 3 I piętro w 
Sułkowicach. 

Cytat z pisma S.M. "Zorza" datowanego 
11 . l l.92r.: . . .  "Zarząd Sp-ni jednocześnie in
formuje, że z dniem 0l .0l .93r. zostanie 
wprowadzona obowiązkowa przecena ma
jątku trwałego. Oznacza to w praktyce kilka
krotny w zrost  cen mi eszkań w roku 
przyszłym w stosunku do roku bieżącego" . . .  
W załączniku nr 2 do w/w pisma z li stopada 
92 czytamy: . . .  " - wyliczenie równowartości 
własnościowego prawa do lokalu - koszt 1 m 
kw powierzchni użytkowej 1.364.800 zf' . . . . 

Pytanie (1) - W oparciu o jakie działania 
arytmetyczne Zarząd Sp-ni otrzymał takie 
wyliczenie i jak się ono ma do stwierdzeni a 

dokończenie na ostatniej stronie 



Wiadomość o mającym się odbyć koncer
cie, przekazywana sobie z ust do ust obiegła 
młodych na długo wcześniej przed pokazaniem 

Koncert 
dzi do mnie i pyta o drogę do sali widowisko
wej. "Nietutejsi, pewno z Myślenic" - myślę i 
spostrzegam stojący po drugiej stronie ulicy, 

się plakatów oficjalnie zawiadamiających o tym fakcie. 
Wymieniano między sobą nieco dziwnie i obco brzmiące nazwy 

zespołów. Bardziej zorientowani wyjaśniali kto i jaką muzykę bę
dzie grał? Czego moż na się będzie spodziewać? 

Oczywiście największą uwagę musiała przyciągać nazwa zespo
łu z Sułkowic - PSA . . .  

Mimo, iż zespół zdobył sobie pewien rozgłos w tutejszym śro
dowisku (mówi się o nim czasem poufale  "nasz", niewiele osób wie 
jaki jest jego rodowód. 

Nazwa zespołu - PSA będąca skrótem od słów "Publiczny 
Striptiz Anioła", została wymyślona kiedy trójka (spośród pięciu) 
j ego muzyków: Adam Frączek, Witek Zawada i Jurek Sołtys (wszy
scy rocznik 60-ty) miała jeszcze po 1 8, 19 lat. 

. 
nasze1 okolicy 

W cz asach po
brzmiewających z da
l eka muzyką "Perfe
ktu" i najlepszych lat 

takich zespołów jak m.in.: "Lady Pank", "Maanam", "Dezerter", 
"Armia" czy "TSA'', zafascynowani muzyką rockową próbowali 
stworzyć własną grupę. Grali wtedy dosyć ostrą muzykę do typo
wych dla młodzieżowych skłonności tekstów, mówiących o chyci 
ponownego zbawienia świata, który j ak się okazało nie przystawał 
do "wciskanych" w szkole wizerunków. 

Wspólne spotkania i muzykowanie musiały się , w sposób natu
ralny, skończyć z chwilą gdy zostal i powołani do wojska. Po powro
cie czekała ich można by  rzec "normal ana droga" i przyjęcie do 
pracy na krótki okres, zwolnienie i pobyt na bezrobociu, próby 
ratowania się " jak kto może" i wyj ścia z sytuacji poczucia niemocy, 
osamotnienia i braku perspektyw na przyszłość. 

Typowym wyjściem z tej sytuacji jest ucieczka w akohol dający 
zapomnienie i przywracający poczucie własnej wartości. Oni potra
fili znaleźć i inne wyjście - wrócili do muzykowania. 

Stało się ono dla nich sposobem na posiadanie takiej wartości, 
która nadaje życiu j akiś sens, ale i dzięki temu mogą podreperować 
zawsze chude portfele. Grali i grają tak popularne wśród chyba 
wszystkich muzyków tego świata "chałtury" (muzykowanie na za
bawach, weselach itp.), al e nie zapomnieli i o swojej muzyce. 
Bodźcem rozwoju  tej drugiej stało się przyłączenie w charakterze 
wykonawcy piosenek, nieco młodszego od wymienionej trójcy, 
Bogdana Garbienia (również autora większości tekstów piosenek). 

Drugim bardzo ważnym zdarzeniem na ich drodze było pozna
nie z zawodowym znawcą i kompozytorem muzyki, a jednocześnie 
kierownikiem tutejszego internatu ZSM. Ten nie tylko zabrał ich do 
siebie gdzie wygospodarował małe ale wystarczające jak na obecne 
potrzeby pomieszczenie, ale pomaga j eszcze swymi fachowymi 
radami. Z jego inicj atyw i pomocy korzystano również przy orga
nizowaniu pierwszego publ icznego występu grupy. 

To oni wymyśl il i zrobić ten koncert. To dzięki ich umiejętno
ściom udało się przekonać kogo trzeba, że pomysł jest dobry. 
Później ganial i za rozlicznymi sprawami by organizacja wypadła 
solidnie, a impreza mogła się podobać. Nie wspomnę tu o długim 

egzotycznie wyglądający patrol policj i z psem. W środku Domu 
Kultury kręci się dużo ludzi, wszyscy młodzi. Jedni wchodzą na salę 
gdzie gra już pierwszy z myślenickich zespołów. Inni stoją, rozma
wiają l ub palą papierosy, jakby na coś jeszcze czekają. 

Na sal i  panuje atmosfera pełnego l uzu, dla nie nawykłych może 
nawet nieco sztuczna. Ci którzy chcą stoją, ci którzy mają ochotę 
siedzieć siedzą. Są tacy, którzy tańczą pod sceną. 

Chłopcy z Myślenic pozdrawiają ze sceny swoich fanów i chcą 
nawiązać kontakt ze słuchającymi, ale nie bardzo im wychodzi. 
Wreszcie schodzą nagradzani umiarkowanymi brawami za swój 
wysiłek. Na scenę wychodzi teraz PSA. 

Zauważam, że tłum na sal i  gęstnieje. -Chłopcy od początku 
zaskakują sprawnością techniczną. Poza tym cały ich repertuar to 
wyłącznie własne kompozycje i piosenki. Mimo kłopotów ze sprzę
tem nagłaśniającym, którego operator gdzieś się ulotnił rośnie na 
sali temperatura czylij ak się popularnie mówi: "publika się rozgrze-
wa". 

Podobaj ą mi się teksty piosenek układanych przez ubranego na 
czarno, świetnie śpiewającego Bogdana. Są proste, czasem nawet 
wzruszające gdy śpiewa na przykład o naszej miejscowości, w której 
nie jest lekko żyć (Bodganj est młodym bezrobotnym), ale mimo to 
wcale nie zrezygnowanym głosem woła: "Nasza okolica jest dla nas, 
a my jesteśmy dla naszej okolicy". Nie brakuje w nich ważnych 
tematów: zagrożenie środowiska, przemij anie życia, miłość jak i 
lżejszych (choćby piosenka zatytułowana "Ciężarówka", która 
wzbudziła entuzj azm). 

Muzyka (skomponowana głównie przez Adama) jest ciekawa i 
"wpada w ucho". Jeszcze długo po koncercie można ją było sobie 
nucić. 

Nic więc dziwnego, że pod sceną po krótkim czasie tańczył 
bawiąc się cały tłum l udzi. 

Gdy skończyli wyszedłem z sali aby pogratulować i posłuchać 
pierwszych wrażeń. Nie mieli najlepszych min, narzekali na opera
tora dźwięku. Znać było w j akiej pozostawali tremie i zdenerwowa
niu. Mimo to do końca staral i się pomagać w zachowaniu dobrej 
atmosfery i czuwali nad odpowiednim zachowaniem wszystkich, 
którzy przyszli na koncert. 

Niepytani, sami próbują podsumować to co się zdarzyło. Miwi 
Witek: "Najważniejsze jest to, że  się udało zrobić ten pierwszy krok, 
że się pokazaliśmy. Teraz trzeba myśleć o następnych koncertach w 
towarzystwie lepszych zespołów" . 

Wszyscy mają to pragnienie wypisane na twarzy:"Chcemy grać! 
Dawać coś z siebie" . Tak, to wydaj e-mi siy zrozumiałe. Przecież coś 
co jest czyjąś prawdziwą wartością nie jest chowane w skarpetę i do 
siennika. 

PS. Wypada podziękować tym wszystkim, którzy również przy- • 
czynil i się do zorganizowania tej miłej i ciekawej imprezy. 

Sylwester Biela 

A t r a k c y j  a o f e r t a ! 
okresie ich własnego przygotowania się; może  jedynie tyl e, iż Istniejąca sytuacja ekonomiczna nie sprzyja wypoczynkowi świątecznemu, waka
zaproszono do zespołu dziewczynę Izę Zając, która zaśpiewała wraz cyjnemu i uprawianiu turystyki rodzinnej. Koszty wczasów zorganizowanych i wycie
z Bogdanem kilka piosenek. czek są zbyt wysokie i większość rodzin, w szczególności z dziećmi, nie stać na 

Aż do dnia koncertu, aż do "ostatniego dzwonka" przeżywali korzystanie z takiej oferty. 
Dlatego też PBP "Orbis" chce wyjść na przeciw potrzebom polskich rodzin i bardzo różne dramatyczne momenty, które mogły zaważyć na całym umożliwić im godziwy wypoczynek w J...-waterach prywatnych i domkach letniskowych. 

planie. Wymienię choćby jeden z nich: na kilkanaście godzin przed Zysk z wynajęcia "letnikom" pomieszczeń lub daczy niewątpliwie będzie przysparzał 
rozpoczęciem okazało się, ż e  jeden z zespołów (miechowski) wy- korzyści mat�rialnych ich.wl�ścicielom

_
ja� i po�rzez ':°d�tki gminie. . . 

f ł · · · · · 1 · ło ale· Ć ·nn 
Ale  · ak · skąd? W Wartow1ęczastanow1ćs1ę nadswoum mozhwośc1am1 lokalowym1 1 ewentualnymi CO a s;ę � na J eg� mleJSce �a eza zn Z 1 Y· . J 1 . : . wymiernymi korzyściami. Na turystyce wiele państw lub nawet regionów w naszym tak krotk1m czasie? Ten mełatwy problem udało się na szczęscie kraju robiło "złote" interesy. Atrakcyjność terenu jest w danym przypadku istotnym 

rozwiązać i obok PSA na koncercie zagrały dwa (a nie jak pierwot- atutem, a tego nam przecież nie brakuje. Pozostaje więc jedynie uaktywnienie własnej 
nie planowano jeden) zespoły z Myślenic . . .  operatywności dla osobistego dobra. 

Wreszcie koncert. . .  Uważamy że. również dla tut. OSKiR-u. oferta �ini�j�za jes.t warta za�tanowieni�. 
. . , . , . . . . Baza lokalowa świecąca dotychczas pustkami przynaJmmeJ częśc10wo spełmalaby swoią JeStJUZ pózno kiedy konczę pracę, myJę się 1 przebieram. Aby rolę. Wszystko jednak zależy, jakjuż wspomnieliśmy od operatywności. 

zdążyć muszę jednak pożyczyć samochód. Pędzę do "Kuźni".  Prze- Wszystkich ewentualnych chętnych do prowadzenia tego rodzaju usług prosimy o 
de mną j edzie nabity l udźmi wartburg. Zatrzymuje się, tak jak i ja, informację do redakcji Klamry. Ułatwimy kontakt. 

na parkingu przed fabryką. Jeden z wysiadających z niego podcho- (Red. ) 



nał sprawy sygnal izowanej 
Cmentarni wandale 

Sygn. akt II.K. 127 /93 

I I I 

Dnia 24 - czerwca 1993 r. 
Sąd Rejonowy w Myślenicach w Wydziale Karnym w składzie: 

Przewodniczący: SSR mgr Bogusław Kleszcz 
Sędziowie - Ławnicy: Stanisław Figlewicz - Stanisława Sano-

wska 
Protokólant: Maria Piegza 
w obecności Prokuratora mgr Marian Koniuszy 
po rozpoznaniu dnia 24 - czerwca 1993 r. sprawy: 

1) Janusza Latonia ur. 23 maja 1974 r. w Sułkowicach syna Jana i 
Janiny zd. Zawada.-

2/.-TomaszaŚwiatłonia urodz. 24 lipca 1974 r. w Sułkowicach syna 
Jana i Marii zd. Bogdał.-

3/.- Radosława Radonia urodz. 29 kwietnia 1 974 r. w Krakowie 
syna Mariana i Grażyny zd. Kura 

4/.-Roberta Ś wiatłonia urodz. 14 stycznia 1972 r. w Krakowie syna 
Jana i Marii zd. Bogdał.-

oskarżonych o to, ż e: 
I. w nocy z 27/28 lutego 1993 r.- w Harbutowicach woj. miejski ego 

krakowskiego działając przestępstwem ciągłym, wspólnie i w 
porozumieniu uszkodzili 13  nagrobków na cmentarzu, a w szcze
gólności poprzez przemieszczenie płyt i podstaw nagrobków, 
niszczeni e  krzyży i napisów, wyrządzając szkodę w łącznej kwo
cie ponad 24 miliony złotych, a mianowicie narazili na szkodę: 
1 /  Marię Horwat na kwotę - 500.000 zł.-
2/ Annę Tondyra na kwotę - 300.000 zł.-
3/ Mieczysława Horwata na kwotę - 1.000.000 zł.-
4/ Marię Dybulską na kwotę - 2.000.000 zł.-
5/ Wiktorię Ziembla na kwotę - 3.000.000 zł.-
6/ Ludwikę Rozum na kwotę - 2.000.000 zł.-
7 / Annę Cabak na kwotę - l .000.000 zł.-
8/ Andrzeja Rydza na kwotę - 2.500.000 zł.-
9/ Józefa Oliwę na k.-wotę - 2.000.000 zł.-
1 0/ Annę Kois na kwotę - 2.000.000 zł.-
11/ Mieczysława Mikołaj czyka na kwotę - 5.000.000 zł'.-
12/ Józefa Magierę na k.-wotę - 3.000.000 zł.-
znieważając jednocześni e mi ej sce spoczynku zmarłych Jana Pi e

ronki ewicza, Marii Pieronkiewi cz, Władysława Pieronkiewicza oraz 
21 innych osób.-

tj. o przest. z art. 212 1 kk i art. 197 kk w związku z art. 58 kk i 
art. 10 2 kk.-
II. w czasie i miejscu opi sanym w punkcie I-szym, działając przestę

pstwem ciągłym przewracając dwie płyty i krzyż na grobach 
Stani sława Rozuma i Stefana Rozuma, deformując krzyż na 
grobie Wiktorii Greszczyńskiej oraz łamiąc krzyże na grobach 
trzech nieusiaionych osób, znieważyli miejsca spoczynku 6-ciu 
zmarłych.-
tj. o przest. z art. 197 l kk w zw. z art. 58 kk.
- nadto Roberta Świ atłonia 
o to, że: 

III, w czasie i miejscu opi sanym w punkcie I-szym rozbił szybę w 
sklepie Nr. 4.- własności Gminnej Spółdzielni "Samopomoc 
Chłopska" w Sułkowicach narażając tę Spółdzielnię na szkodę w 
kwocie 427.600 złotych.-
tj. o przest. z art. 212 l kk.-
1. Uznaje oskarżonych : Janusza Latonia, Tomasza Światłonia, Radosława Rado

nia, oraz Roberta Światlonia za winnych czynów zar.:ucanych im w pkt. I. i II.- aktu 
oskarżenia a stanowiących odnośnie czynu I.- go występek z art. 10 2 kk.-, a odnośnie 
czynu IL-go występek z art. 197 l kk.- w zw. z art. 58 kk.- i za to wymierza : 
oskarżonemu Januszowi Latoniowi za czyn I.- opisany aktem oskarżenia na mocy art. 
212 1 kk.- karę / 8 / ośmiu miesięcy pozbawienia wolności, oskarżonemu Tomaszowi 

r. 3(28) 
tak 

kwiecień 93 w art.: 
być powinno 

LSKI 
Światłoniowi za czyn I . - na mocy art. 212 l kk.- w zw. z art. 10 3 kk.- karę / 1 / 
jednego roku pozbawienia wolności, a za czyn II -gi.- na mocy art. 197 1 kk.- karę / 
8 / ośmiu miesięcy pozbawienia wolności, oraz oskarżonemu Bogusławowi Radonio
wi za czyn I.- na mocy art. 212 1 kk.- w zw. z art. 10 3 kk.- karę / l / jednego roku 
pozbawienia wolności, a za czyn II- gi.- na mocy art. 197 1 kk.- karę / 8 / ośmiu 
miesięcy pozbawienia wolności, oskarżonemu Robertowi Światłoniowi za czyn I.- na 
mocy art. 212 l kk.- w zw. z art. 10  3 kk.- karę / 1/ jednego roku pozbawienia 
wolności, a za czyn II.-gi na mocy art. 197 1 kk.- karę/8 / ośmiu miesięcy pozbawienia 
wolności.-

2. Uznaje oska1ionego Roberta Światłonia za winnego czynu zarzucanego mu w 
okt. III.- aktu oskarżenia, a stanowiącego występek w art. 212 1 kk.- i za to na mocy 
pow olanego przepisu wymierzam u karę/ 6 / sześciu miesięcy pozbawienia wolności.-

3. Na mocy art. 66 kk.- i 67 1 kk.- orzeka wobec oskarżonych: Janusza Latonia, 
Tomasza Światlonia, oraz Radosława Radonia karę łączną pozbawienia wolności 
biorąc za podstawę kary z osobna wymierzone tym oskarżonym jak w pkt. 1 n.n. 
wyroku.- za zbiegające się przestępstwa, a to : wobec oskarżonego Janusza Latonia w 
wymiarze / l / jednego roku i / 6 / sześciu miesięcy, wobec Tomasza Światłonia w 
wymiarze / 1 / jednego roku i /  6 / sześciu miesięcy, oraz wobec Radosława Radonia 
w wymiarze / l / jednego roku i /  6 / sześciu m iesięcy. 

4. Na mocy art. 66 kk.- i 67 1 kk.- orzeka wobec oskarżonego Roberta Światłonia 
karę łączną pozbawienia wolności biorąc za podstawę kary z osobna wymierzone temu 
oskarżonemu jak w pkt. 1 i 2 nin. wyroku za zbiegające się przestępstwa w wymiarze 
I 2 I dwóch lat. 

5. Na mocy art. 73 l kk.- i 74 2 kk.- warunkowo zawiesza wykonanie orzeczonej 
w pkt. 3 nin. wyroku kary pozbawienia wolności wobec oskarżonego Janusza Latonia 
za okres próbny wynoszący / 3 / trzy lata, wobec oskarżonego Tomasza Światłonia na 
okres próbny wynoszący / 3 / trzy lata, oraz wobec oskarżonego Radosława Radonia 
na okres próbny wynoszący / 3 / trzy lata i na mocy art. 76 3 kk.• oddaje oskarżonych 
: Janusza L�tonia, Tomasza Światłonia, oraz Radosława Radonia w okresie próby pod 
dozór kuratora sądowego.-

6. Na mocy art. 73 l kk.- i 74 1 kk.- warunkowo zawiesza wykonanie orzeczonej 
w pkt. 4 nin. wyrok"ll kary pozbawienia wolności wobec oskarżonego Roberta Świa
tlonia na okres próbny wynoszący lat / 4 / cztery i na mocy art. 76 2 kk oddaje 
oskarl.onego Roberta Światłonia w okresie próby pod dozór kuratora sądowego.-

7. Na mocy art. 75 1 kk.-= w zw. z art. 36 2 kk.- wymierza oskarżonym : 
Januszowi Latoniowi grzywnę w kwocie /2.600.000zł.-/ dwa miliony sześćset tysięcy 
złotych, Tomaszowi Światłoniowi grzywnę w kwocie /2.600.000zł.-/ dwa miliony 
sześćset złotych, Radosławowi Radoniowi grzywnę w kwocie /2.600.000zł.-/ dwa 
miliony sześćset tysięcy złotych, oraz Robertowi Światłoniowi grzywnę w kwocie 
/3.000.000zł.-/ trzy miliony złotych.- i na mocy art. 37 l kk.- na wypadek nie 
uiszczenia przez oskarżonych grzywny w terminie określa wobec każdego z oskarżo
nych a to wobec : Janusza Latonia, Tomasza Światłonia, Radosława Radonia, oraz 
Roberta Światłonia zastępczą karę pozbawienia wolności przyjmując jeden dzień 
pozbawienia wolności za równoważny grzywnie w kwocie 100.000zł.-

8. Na mocy art. 59 a pkt. 2 kk.- orzeka od oskarżonego Janusza Latonia opisanym 
w pkt. I i II.- aktu oskarl.enia dwie nawiązki w kwocie po 500.000zł.- / pięćset tysięcy 
złotych / każda na rzecz Fundacj i  "Zdrowie" przy Szpitalu w Myślenicach oraz na 
rzecz Związku Emerytów i Rencistów Oddział w Myślenicach, od oskarżonego 
Tomasza Światlonia za czyn opisanym w pkt. I.- i II.- aktu oskarżenia dwie nawiązki 
w hvocie po 500.000zł.- / pięćset tysięcy złotych/ każda na rzecz Fundacji  "Zdrowie" 
przy Szpitalu w Myśleniach oraz na rzecz Związku Emerytów i rencistów Oddział w 
Myślenicach, od oskarżonego Radosława Radonia za czyn opisany w pkt. I .- i  II.- aktu 
oskarżenia dwie nawiązki w kwocie po 500.000zl.- / pięćset tysięcy złotych / każda 
na rzecz Fundacji "Zdrowie" przy Szpitalu w Myślenicach, oraz na rzecz Związku 
Emerytów i Rencistów Oddział w Myślenicach, oraz od oskarl.onego Roberta Świa
tłonia za czyn opisany w pkt. I.- i II.- i III.- aktu oskaraenia trzy nawiązki po 
/500.000zl.-/ pięćset tysięcy złotych każda na rzecz Fundacji  "Zdrowie" przy Szpitalu 
w Myślenicach, oraz na rzecz Związku Emerytów i Rencistów Oddział w Myślenicach 
i na rzecz Szkoły Podstawowej i Przedszkola w Szpitalu Rehabilitacyjnym dla dzieci 
"Solidarność" w Radziszowie. 

9. Na mocy art. 38 pkt. 7 kk.- orzeka wobec oskarżonych : Janusza Latonia, 
Tomasza Światlonia, Radosława Radonia i Roberta Światłonia karę dodatkową poda
nia wyroku do publicznej wiadomości przez publikację nin. wyroku w Lokalnej Prasie 
na koszt oskarżonych.-

IO.- Na mocy art. 556 kpk.- i art. 17 pk'1. 1 Ustawy o opłatach w sprawach karnych 
/ Dz. U. 49. poz. 223/1983 r.- z póiniejszymi zmianami/ zwalnia oskarżonych od 
ponoszenia kosztów nin. postępowania i opłat w sprawie obciążając nimi Skarb 
Państwa.-

Sąd Rejonowy w Myślenicach 

W yr o k  pr a w o m o c n y  i w y k o n a l n y  



Plany zagospodarowania lasów 
Na zlecenie Wydziału Ochrony Środowiska Urzędu Wojewódz

kiego w Krakowie wykonywane są we wsiach Gminy Sułkowice 
uproszczone plany urządzenia lasów prywatnych. 

Sporządzenie tych planów podzielić można na dwa etapy: na 
prace terenowe i prace kameralne. 

• W pracach terenowych wykonuje się wypisy z rejestru gruntów, 
wyrysowanie na mapach ewidencyjnych przebiegu granicy rolno
leśnej oraz opis występujących drzewostanów. 

W opisie drzewostanów podaje się występujące na działce leśnej 
gatunki drzew, wiek gatunku panującego, bonitację, zasobność na 1 
�a, opisuje �ię podrosty, naloty i poszyt. Konsekwencją takiego opisu 
Jest ustalerue wskazan gospodarczych. Zabiegi gospodarcze to pie
lęgnacja upraw, młodników, wykonywanie trzebieży i użytkowanie 
rębne. 

Uporządkowane i wykonane plany w brulionie wyłożone zostaną 
w Urzędzie Gminy Sułkowice na l 4 dni do wglądu zainteresowanych 
właścicieli lasów. O terminie wyłożenia mieszkańcy zostaną poin
formowani oddzielnie. 

Zatwierdzone plany urządzenia lasu wraz z mapami otrzymują: 
urząd wojewódzki, urząd rejonowy, urząd gminy, sołtys lub prze
wodniczący rady osiedlowej oraz nadleśnictwo. 
· Każdy właściciel lasu otrzyma wyciąg opisu lasu i zadań gospo

darczych według posiadanych działek. 
Do uproszczonego planu urządzenia lasu konieczne jest ustalenie 

kategorii lasów (Gospodarcze lub ochronne). 
Wykonawcy tych planów wnioskują uznanie wszystkich prywat

nych lasów z terenu Gminy Sułkowice za lasy ochronne-konkretnie 
za lasy wodochronne. 

Przy kwalifikowani u lasów do odpowiedniej kategorii ochronno
ści oparto się o rozporządzenie Ministra OSZNiLz 25 sierpnia 1992 
roku. W rozporządzeniu tym określono zasady prowadzenia gospo
darki leśnej w lasach ochronnych, a mianowicie: 

§ 3. W lasach ochronnych prowadzi się gospodarkę leśną w 
sposób zapewniający ciągłe spełnianie przez nie celów, dla których 
zostały wydzielone, w szczególności pr.Lez: 
1/ zachowanie trwałości lasów w drodze : 
a) dbałości o stan zdrowotny i sanitarny lasów 
b) preferowania naturalnego odnowienia lasu 
c) ograniczenia regulacji stosunków wodnych do prac uzasadnio-

nych potrzebami odnowienia lasu 
d) ograniczenia trwałego odwadniania bagien śródleśnych 
2/. zagospodarowanie i ochronę lasów w drodze: 
a/ kształtowania struktury gatunkowej i przestrzennej 
b/ stosowanie indywidualnych sposobów zagospodarowania i ochro-

ny poszczególnych drzewostanów 
c/ ustalenia etatu cięć według potrzeb hodowlanych lasu 
d/ ograniczenia stosowania zrębów zupełnych 
f/ zakazu pozyskiwania żywicy i karpiny. 

Zgodnie z ustawą o lasach z 28 września 1991 roku art. 62 tej 
ustawy stanowi: 
1 .  Zwalnia się od podatku leśnego lasy: 
-z drzewostanem w wieku do 40 lat 
- stanowiące lasy ochronne 

Z pewną więc korzyści dla właścieli lasów może być zaliczenie 
lasów do kategorii lasów ochronnych i uzyskanie zwolnienia od 
podatku. 

Minister Ochrony Środowiska Zas. Nat. i Leśnictwa zarządza 
uznanie lasu za ochronny na wniosek wojewody, uzgodniony z 
właścicielem lasu i zarządem gminy. 

Dlatego też w Referacie Rolnym Urzędu Miejskiego Sułkowice 
wyłożono wniosek o uznanie lasów za ochronne z listą do podpisu 
właścicieli lasów z terenu miasta Sułkowice. 

Podobne wnioski złożono u Sołtysów wsi Biertowice, Krzywa-
czka, Rudnik i Harbutowice. 

Właściciele lasów proszeni są o zdeklarowanie się na wyłożo
nych wnioskach co do ochronności swoich lasów do 30 listopada br. 

mgr inż. Zdzisław Jagiełło 

SO 
Borówka wysoka zwana też u nas amerykańską jest popu

larna w USA a do Polski sprowadzona została w roku 1 924. Jest 
k:zewem dekorując�m ogródek, jej liście jesienią przebarwiają 
się na kolor pomaranczowo-czerwony, a że ma bardzo smacz
ne owoce, warto ją m ieć w kolekcji z innymi krzewami owoco
wym i. 

Borówk� wysoka wymaga stanowisk ciepłych, słonecz
nych, osłornętych od wiatru. Najlepiej udaje się na g lebach 
luź�ych, próchnicznych, przewiewnych i kwaśnych, na których 
poziom wody gruntowej nie sięga wyżej niż 40 - 50 cm. od 
powierzchni. 

Gleby z.więzł�, mokre i zimne nie nadają się pod jej uprawę. 
Szczegolrne dłuzsze zalanie wodą jest dla borówki bardzo 
niekorzystne, gdyż źle rośnie w n ieodpowiednich warunkach 
wodno-powietrznych. 

Borówka wymaga przede wszystkim gleb kwaśnych o pH 
3,5 - 4,5. Gleby o niskim pH znajdują się w lasach, posiada je 
również torf wysoki. Ponieważ niemal na wszystkich działkach 
odczyn g leby jest nieodpowiedni pod jej uprawę, do zakwasze
nia możemy użyć siarkę pylistą, torfu wysokiego lub kory i 
trociny (t�oci�y przedtem powinny być przekompostowane). 
Gleby prochrnczne, przepuszczalne najprościej jest zakwasić 
siarką pylistą w dawce 0,3 - 0,5 kg na 1 m2, rozsypując ją 
równomiernie i dobrze m ieszając z górną warstwą gleby. 

Gleby piaszczyste i bardzo zwięzłe powin no się zakwaszać 
torfem wysokim, korą lub trocinami w stosunku 1 :1 a w przy
padku gleb bardzo zwięzłych - ciężkich, nawet dwie części 
kwaśnego torfu na jedną część ziemi. Dzięki temu nie tylko 
o�kwaszamy, ale stwarzamy odpowiednie warunki wodno-po
wietrzne, czyniąc ją bardziej przydatną pod uprawę. 

Dobre wyniki u_zyskuje się także ściółkując g lebę korą i 
liśćmi dębowymi. Sciółkowanie dłużej utrzymuje wilgotność i 
ciepło latem, a zimą zabezpieczą system korzeniowy przed 
przemarznięciem. Utrzymanie stałej, odpowiednio dostatecz
nej wilgotności g leby, sprzyja rozwojowi płytko wzrastających 
wg  lebę lecz bogato rozgałęzionych korzeni ,  które są we współ
życiu z grzybami mikoryzowymi .  Grzyby te udostępniają bo
rówce niedostępne dla niej składniki pokarmowe zawarte w 
glebie. 

Częste jednak podlewanie podczas wegetacji wodą z kranu czy 
st�dni prowadzi do odkwaszenia gleby. Dlatego należy parnię
tac o ponownym zakwaszeniu przez zastosowanie siarki bądź 
przez dodanie do wody trochę siarczanu amonu. Naj lepszą 
wodą do podlewania jest "deszczówka". 

Borówka wysoka nie wymaga dużego nawożenia m ineral
nego. N iemniej jednak trzeba jej na 1 m2 powierzchni dostar
czyć azot w formie amonowej (siarczan amonu) w i lości 2,5 -
3,5 dkg. potas w i lości 2 - 3 dkg w formie siarczanu potasu i 3 -
4 superfosfatu. 

Najlepszymi odmianami są: 
Earlyblue - charakteryzująca się silnym wzrostem ,  średniej 

wielkości owocem o czarnej skórce pokrytym szarym nalotem. 
Miąższ aromatyczny, bardzo smaczny. 

l ranhoe - o również si lnym wzroście, dużym smacznym 
owocu. 

Bluecrop - wzrost silny, pokrój wyniosły. Owoc średniej 
wielkości, kulisty, ciemnogranatowy. Miąższ zielonkawo-biały, 
smaczny. Odm. wytrzymała na m róz. 

Darrow - wzrost średnio si lny. Owoc bardzo duży czarny, 
pokryty niebieskim nalotem .  Miąższ zielonkawy, smaczny. Ze 
względu na późne owocowanie, początek września, udaje się 
tylko w lata ciepłe o późno przychodzącej jesieni. 

Spośród wymienionych odmian B luecrop zaliczana jest do 
najplenniejszych, bardzo obficie plonujących. 

Z jednego krzewu zależnie od wieku i odmiany można zebrać 3 
- 7 kg owoców. 

J. Mroczek 
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ze mozna tolerować fikcji 
Od lat co rozsądniejsi technicy, zajmujący się gospodarką wodną, 

domagają się zaprzestania budowy wodociągów do osiedli i wsi bez 
jednoczesnego rozwiązania problemu oczyszczania ścieków. Woła-

' nia te, w sytuacji fatalnego s tanu s ani tarnego wiejskich studni , nie 
odnoszą oczywiście żadnego skutku. Wiadomo bowiem, że w dużym 
odsetku tych studni wody brakuje albo jes t tak zanieczyszczona, że 
nie nadaje się praktycznie do picia. Woda wodociągowa, choć ni e
smaczna, pozbawi ona jest jednak azotanów i nie zagraża zdrowiu. 

Jeśli tylko gminy potrafią zdobyć odpowiednie środki, to prze
znaczają je na doprowadzenie wody. Oczyszczanie i odprowadzenie 
ścieków traktują jako rzecz wtórną, którą z czasem na pewno roz
wiążą, albo przez budowę grupowej oczyszczalni ści eków, której 
koszt idzie obecnie w miliardy złotych, albo drogą indywidualnych 
oczyszczalni zwanych potocznie  szambami. 

Szamba uzyskały akceptację władz i należą do powszechnych 
rozwiązań w przypadku wolno stojących domów. Rezultaty ich 
pracy są niestety fatalne. Wiemy, że nasze rzeki i j eziora są w dużym 
stopniu zanieczyszczone. Wód o pierwszej klasie czystości prakty
cznie nie mamy. Za taki s tan nie możemy obarczać tylko przemysłu. 
Udział szamb w zatruwaniu wód jest bardzo duży, oceniany na 30%. 
Czyż nie j es t  paradoksem, że  obiekty, kióre mają służyć ochronie 
wód, przyczyniają się do ich degradacji? 

Według podręcznika szkolnego szambo, i naczej dół gni lny, to 
element kanalizacji miejscowej w postaci dwu-lub trzykomorowego 
zbiornika betonowego, do którego doprowadzane są ścieki z domo
wych urządzeń kanalizacyjnych. Ści eki ulegają w nim w ciągu 
kilku dni s amooczyszczeniu w wyniku procesów biologicznych 
zachodzących z udziałem bakterii beztlenowych, po czym są  roz
prowadzane w gruncie układem drenów rozsączających. Wywoże
nie osadu z dołu gni lnego nas tępuje co 6-12 miesięcy, w zależności 
od jego pojemności. 

Inaczej wyglądałyby wiejskie strugi, potoki i rzeczki , gdyby się 
dzi ało tak, j ak to opisują podręcrniki. A ni e dzieje się z dwóch 
powodów. Zdolność do s amooczyszczenia ścieków została dras ty
cznie ograniczona na skutek przeciążenia zbiornika oraz nikłej lub 
praktycznie  zerowej chłonności gruntu. 

W stosunku do ilości wytwarzanych ścieków szamba mają zbyt 
małą pojemność, a niewielki e działki budowlane ni e stwarzają 
możliwości do rozsączenia ści eków w ich gruncie. Szamba stały 
się praktyczni e zbiornikami , z których ścieki według oficjalnej 
wers ji wywożone są  na grunty orne lub do miejskich oczyszczalni 
ścieków. Aby być w zgodzie z przepis ami nazywa się je zbiorni
kami bezodpływowymi, tzn. szczelnymi , które w miarę ich napeł
nieni a są  okresowo opróżniane. W rzeczywis tości wygląda to 
zupełnie i naczej. Jeśli bowiem szambo ma nawet 2 lub 3 metry 
sześcienne obję tości , to przy zużyciu 150 li trów wody przez jedną 
osobę w ciągu doby napełni się ściekami już po ki lku dni ach. 
Czteroosobowa rodzina wytwarza, według przeciętnych stand
ardów, około2 m3ścieków w ciągu 3 dni. W sytuacji tak szybkiego 
napełni ani a szambo winno być bardzo często opróżniane. Prakty
cznie co kilka lub kilkanaści e dni. Tak częs tego wywożeni a nie
czystości nie wytr,cymałby jednak przeciętny budżet domowy. 

W rzeczywistości szamba mają odpływ. Służy on do rzekome
go rozsączenia ści eków lub do powierzchniowego ich odprowa
dzenia do najbliższego rowu. Korzysta się z każdego większego 
deszczu, podczas którego opróżnia się szamba. W ten sposób 
właściciele domów pozorują oczyszczanie ścieków, władze przy
mykają oczy (uważają, że  mają ważni ejsze sprawy do kontroli) i 
tolerują fikcję ,  która oczywiście  ni e ma dobrego wpływu na nasze 
środowisko. 

Dlatego z uznaniem należy powitać i nicj atywę działaczy Sto
warzyszenia Obywatelskiego Zi emi Dierżoniowskiej skierowaną 
na przezwyciężenie złej tradycji sankcjonowania szamb jako roz
wiązań s łużących do oczyszczania ści eków. Działacze s ekcji eko
logicznej teg o  s tow arzys zeni a dotarli do res ortu ochrony 
środowiska oraz do komisji sejmowej, wyjaśniając niedoskonało-

ści dotychczasowych uregulowań prawnych - tak Prawa budowlane
go jak i Prawa wodnego. Kons ekwenc ją tego jest powszechnie 
występujące zanieczyszczenie wód powierzchniowych na terenach 
nieskanalizowanych. W dyskus jach okazało się, ż e  wszyscy o tym 
wiedzą i zdają sobie sprawę , że obecny s tan winien ulec zmianie. że 
na rynku muszą się znaleźć przetestowane małe oczyszczalnie ście
ków, nadające się do zastosowania dla i ndywidualnego budownictwa 
oraz typowe rozwiązani a oczyszczalni grupow ych, umożliwiaj ących 
odbieranie ścieków z większej ilości domów. Najlepsze rozwiązania 
powinny być skatalogowane w taki sposób, aby lokalne społeczno
ścu mogły dokonać odpowiedniego wyboru. Musimy pamiętać, że 
oczyszczanie ścieków jest procesem kosztownym, dlatego przy po
rządkowaniu zaległych spraw albo przy budowie nowego osiedla lub 
pojedynczego domu warto przeprowadzić szczegółową analizę , ja
kie rozwiązanie będzie najkorzys tniejsze. D otychczas owy sposób 
myślen ia, że najlepszym rozwiązaniem jest skierowanie ścieków do 
odległej oczyszczalni grupowej, może być fałszywy. Może się zda
rzyć, że  budowa i eksploatacja indywidualnej oczyszczalni , zwłasz
cza w przypadku rozdzieleni a kanalizacji opadowej i bytowej, a · 
nawet wydzielenia kanalizacji z łazienek może nas taniej kosztować 
niż opłaty za oczyszczani e w miejskiej oczyszczalni ścieków. 

Jedno jest pewne, pozorowane oczyszczanie ścieków musi się jak 
najszybciej zakończyć. 

Edward Garścia 

Naturalna oczyszczalnia? 
Fundacja Rozwoju Demokracji Lokalnej oraz Pomaturalna Szko

ła Samorządu i Adminis tracji w Łodzi zorganizowały seminarium 
pod hasłem "Ochrona przed odpadami dzi ałalności samorządu i 
terenowych organów administracji publicznej". 

Uczes tnicy tego doskonale zorganizowanego seminarium mieli 
okazję zapoznać się z wszelkimi uwarunkowaniami i metodami 
rozwiązywania problemu ochrony przed odpadami. Warto zwrócić 
uwagę na temat mało znanych, niekonwencjonalnych propozycji. Ich 
autorami są Duńczycy. 

Wprowadzili oni pojęcie lasu energetycznego. Zakładają planta
cje wierzby, którą tną po trzech latach, uzyskując nawet do 1 5  ton 
suchego drewna z ha. Plantacja przewidziana jest na 30 lat. Przyzwy
czajeni do widoku rosnących byle gdzie wierzb pytamy, po co sadzić 
j e  na plantacjach, j akie korzyści możemy mieć z tego drzewa? Otóż 
poza tradycyjnym pożytki em wierzb rosnących np. przy drogach jako 
osłony przed wiatrem i śniegiem a także hałasem Duńczycy dopatry
wali się innych, znacznie ważniejszych korzyści. Korzenie wierzby 
chronią wody podziemne przed zani eczyszczeniem, zaś suche drew
no pocięte na kawałki miesza się ze śmieciami i s pala w specjalnych 
piecach. Powstające w ten sposób ci epło służy do ogrzewania miast. 

W roku 1 981 powstała w duńskim mias teczku Ki bek ciepłownia 
miejska rozbudowana w 1 989 roku„ w której s pala się trociny wie
rzby, kor<;;, ewentualnie słomę i domieszkę płynu węglowego, n.b. 
sprowadzanego z Polski. 

Do spalania użyto pieca fluidalnego, dzięki czemu następuje 
odsiarczenie spalin. W efekci e, redukcja SO2 wynosi co najmniej 90 
procent. W ten sposób dzięki wi erzbie, ogranicza się obecność dwut
l enku węgla w atmosferze i odniża efekt cieplarniany. 

Jeszcze większy pożytek przynosi wykorzystanie wierzby w pro
cesi e oczyszczania wód. Powstający przy oczyszczaniu ści eków 
szlam nie nadaje się jako nawóz, gdyż zawiera wiele szkodliwych 
związków. Bardzo dobrze natomias t  służy on wierzbie. Wierzbowy 
las jes t doskonałym pochłaniaczem metali ciężkich, nie gardzi rów
nież dużą ilością azotu, radzi sobi e dobrze z fosforem. Na 1 hektar 
wierzbowego lasu można przez sto dni wylewać bez n iebezpieczeń
stwa skażenia wód podziemnych - 10 ton szlamu. Na dużą plantację 
wi erzby można wywozi ć miejskie ścieki.  

K.Z. 
(Wspólnota) 



N ie proszę I żądam ! 
Otrzymują wg rozdzielnika. 

Występując w imieniu 56 osób, a właściwie mnożąc tą liczbę 
średnio przez czterech mieszkańców (lokalu) tj. 224 (słownie dwustu 
dwudziestu czterech) lokatorów bloków nr. nr. 1 ,  2, 3, 4 żądam 
jednoznacznego ustosunkowania się tut. Zarządu Miejskiego do 

� cytowanego fragmentu pisma S.M. "Zorza" które ro.in. również ja 
otrzymałem. 

Cyt. . . .  "Zawieszenie postępowania uzasadnia również toczące 
się postępowanie w sprawie usunięcia rozbieżności między stanem 
faktycznym i stanem prawnym (ewidencją gruntów i Księgami wie
czystymi). 

Nadmienia się, że Spółdzielnia zwróciła się do Zarządu Miasta i 
Burmistrza Gminy Sułkowice o aktualizację wieczystego użytkowa
nia terenu zabudowanego domami Nr 1 ,  2, 3, 4 wg stanu faktycznego. 

Urząd Miejski w Sułkowicach przystąpił do aktualizacji stanu 
faktycznego wykazanego w operacie ewidencji gruntów, co zasyg
nalizowano Spółdzielni pismami z dnia 17.10.1990, 13.01.1992 
(GG-8224-26/92), a nadto decyzją  Zarządu Miejskiego z dnia 
23.01.1992 r. (GG-7224-6/92). Z informacji w/w wynika, że ostate
czna aktualizacja wpisów w księgach wieczystych dotyczących 
Spółdzielni zależy od wprowadzenia do w/w ksiąg wyników prze
prowadzonej komunalizacji . Zarząd Spółdzielni pismami z dnia 
05.03.1993 i 01.06.1993 L.dz. 537/93 wnioskował o uregulowanie 
wieczystego użytkowania części działek 167 i 168 w myśl przepisu 
art. 80 ust. 2 i 3 ustawy o gospodarce gruntami i wywłaszczeniu 
nieruchomości z dnia 29.04.1985 r. 

Z wyjaśnień wynika, że uregulowanie i termin wpisów Działu 
I-go ksiąg wieczystych dot. terenów Spółdzielni zależą w pierwszej 
kolejności od Gminy Sułkowice. 

Z uwagi na to, że Członkowie Spółdzielni wpłacili wymagane 
kwoty za dokonanie wpisu, a uregulowanie spraw własnościowych 
działki leży po stronie przekazującego - Gmina Sułkowice i przyj
mującego S.M. "Zorza" utratę wpłat wnioskodawców uważamy jako 
krzywdzące i przez nich nie zawinione" . . . .  

Mamy obecnie m-c listopad 1993 r. z pisma natomiast wynika, 
że do aktualizacj i stanu faktycznego przystąpiono już w roku 1990. 
Upłynęło zatem więcej niż trzy lata i co zrobione? W ogólnie 
dostępnych publikatorach słyszy się bardzo często o "przyspiesze
niu". Może nam ktoś wyjaśni jaka jest korelacja pomiędzy tym 
pojęciem a datą 1990. Czy jest to przyspieszenie w naszym lokalnym 
wydaniu? Ile jeszcze innych spraw prowadzi się w podobnym stylu 
i w podobnie efektowny - efektywny sposób? Na jakiej podstawie 
S.M. "Zorza" mając stan formalno-prawny daleki od uregulowane
go, wprowadziła w ub. roku akcję wykupu lokali mieszkalnych? 
Radzę się zastanowić co będzie gdy wnioskodawcy autentycznie 
utracą wniesione wpłaty. Pragnę to uświadomić zarówno U.M. Suł
kowice jak i S .M. "Zorza". Przyspieszenie jakiego doznamy może 
pewne odpowiedzialne za to osoby wyrzucić z "siodła". 

Zb. Kołodziejczyk 
Otrzymują: - Zarząd Miejski Sułkowice 

- S.M. "Zorza" 
- Sąd Rejonowy Myślenice. 

Fakty które dziwią - pytan ia które nurtują. 
1) Kto jest odpowiedzialny za oznakowanie dróg w n/gminie? 
2) Kto jest odpowiedzialny za właściwe, ustawianie zgodnych z 

przepisami znaków? 
3) W czyjej gestii leży interwencja (i do kogo) w przypadku dostrze

żonej nieprawidłowości? 
4) Czy są dokonywane w n/gminie objazdy (przeglądy) dróg pod 

kątem oznakowania oraz wykonywanych remontów? 
5) Kto odpowiada za fosy, przekopy, mostki do indywidualnych 

gospodarstw oraz ewentualne awarie pojazdów w przypadku 
zaniedbań w/w składowych dróg? 

6) Co się dzieje ze środkami wpływającymi do kasy tut. U.M. z 
obowiązkowych opłat drogowych? 

7) Kto odpowiada za kanalizację deszczową, ich drożność i właści-

we, zgodne z przeznaczeniem wykorzystanie? 
8) Jakie sankcje są przewidywane w przypadku ujawnienia odpro

wadzania ścieków domowych do kanalizacji deszczowej, a więc 
bezpośrednio do rzeki? 

9) Czy jest prawdą, że w ustawie o samorządzie obowiązkiem gminy 
jest zabezpieczenie mieszkańców w wodę, prąd, drogi dojazdo
we? 

10) Kto ponosi koszty (z jakich środków) wywozu nieczystości z 
pojemników zbiorczych rozmieszczonych po wsiach? 

Opracował na podstawie ustnych interw. K.Z. 

KS Gościbia 

Piłka ręczna. 

Bardzo udanie rozpoczęły rozgrywki II ligi piłkarki ręczne. W pierwszych dwóch 
meczach odniosły zdecydowane zwycięstwa 

A oto jak mecze te ocenia prasa krakowska: 
Cyt. . . .  2.10.93 r. KS Gościbia - MKS Jastrzębie 28-19 (16-12) 
"W miarę wyrównana gra trwała tylko do przerwy. Po zmianie stron gospodynie 

zdobyły cztery gole z kontry i objęły prowadzenie 20-12. Potem kontrolowały 
sytuację na boisku. Wspaniałą skutecznością popisywała się Latoń. Jej koleżanki 
grały bardzo ambitnie. W 35 min. czerwoną kartkę za faul otrzymała Piątkowska. W 
zespole gości grały 4 zawodniczki pozyskane z A.KS Chorzów. Mimo to przyjezdne 
nie miały nic do powiedzenia. Bramki dla Gościbi zdobyły: Latoń 15, Piątkowska 4, 
Kurek 3, Piwowarska 3, Stokłosa 3". 

9.10.93 r. Ruch Zdzieszowice - KS Gościbia 12-38 (6-17) 
"W 10 min. gospodynie prowadziły 3-2, ale była to zasługa·• nonszalanckiej gry 

sułkowiczanek, które wyraźnie zlekceważyły rywalki. Potem zespół gości zdecydo
wanie górował nad Ruchem. Gościbia grała pewnie w obronie i skutecznie w ataku. 
Po p12erwie jej szybkie kontry z reguły kończyły się golami". 

" Miejscowe stanowią zespól jeszcze młodszy niż nie zaawansowane przecież 
wiekowo sułkowiczanki, niemniej prezentujące się o dwie klasy lepiej .  Gościbia 
zdobywała bramki głównie z szybkich ataków, a trener Władysław Piątkowski 
chwalił tym razem Kurek, Piwowarską i Stokłosę. 

Bramki dla Gościbi zdobyły: Latoń 10, Piątkowska 6, Stokłosa 6, Piwowarska 
5, Kurek 4, Moskal 3, Boczkaja 1 ,  Skorut l ,  Tobala 1 ,  Biela l." 

16.10.93 r. - Gościbia Sułkowice - Beskid Nowy Sącz 27-21 (17-10). Najwięcej 
bramek: Latoń 10, Piątkowska 8, Kurek 8. 

Zaczęło się niespodziewanie. W 5 min. gospodynie przegrywały 0-2. Potem 
jednak wszystko wróciło do normy. W 13 min. było już 7-2 dla sułkowiczanek. 

1. Azoty 3 6 100 - 41 
2. Gośdbia 3 6 93 - 52 
3. Jarosław 3 6 87 - 60 
4. Cracovia 3 4 73 - 42 
5. Otmęt 3 4 62 - 64 
6. Start 3 2 70 - 68 
7. Jastrzębie 3 2 52 - 83 
8. Beskid 3 O 60 - 88 
9. AZS Kraków 3 O 45 - 85 
10. Ruch 3 O 40 - 99 

Piłka nożna. 

Nieco gorzej wystartowali w tym sezonie piłkarze nożni. Odmłodzony skład 
zespołu na razie zajmuje miejsce w dole tabeli. 

Klasa M - Kraków. 
Gości bi a Sułkowice - Bocheński KS (2 - 1  ); Tam el Tarnów - Zawada Nowy Sącz 

(3 - O); Świt Krzeszowice - Karpaty Siepraw (O - 2); Glinik Gorlice - Start Nowy Sącz 
(4 - O); Grybovia - ·Błękitni Tarnów (O - 2); LKS Świniarsko - Wołania Wola 
Rzędzińska (2 - O); Unia II Tarnów - Victoria Witowice Dolne (1 - O); Harnaś 
Tymbark - Połoniec Poronin (O - 1 ). 

l. Świt 1 1  18 24 - 8 
2. Karpaty 1 1 17 29 - 14 
3. Glinik 1 1 14 24 - 1 1  
4. Poroniec 1 1 14 23 - 17 
5. Harnaś 1 1 14 15 - 13 
6. Błękitni 1 1 12  23 - 15 
7. Unia II 11 12 18 - 12 
8. Victoria 11 12 18 - 18 
9. Bocheński 11 12 15 - 17 
10. Świniarsko 1 1  10 17 - 17 
1 1. Wołania 11 10 16 - 23 
12. Start 10 8 6 - 14 
13. Gościbia 11 7 18 - 31 
14. Grybovia 11 5 10 - 18 
15. Tamel 10 5 14 - 24 
16. Zawada 1 1 4 5 - 26. 



· KLAMRA 

Gaz ziemny, główne pali:"'o
_
gazowe w Pol

sce, jest prawie bezwonny. Intensywny zapach J aki wyczuwamy w 
przypadku nieszczelnych instal acji jest wynikiem nawaniania paliw 
gazowych �i . dodawania substancji o intensywnym zapachu - odo
rantów. Ma ono na celu właśnie alarmowanie o uchodzeniu gazu, 
głównie z otwartych a nie palących się palników urządzeń domo
wych. Na nawanianiu nie można jednak opierać wykrywania i l oka
lizacji nieszczelności gazociągów zakopanych, gdyż odorant ulega 
sorpcji w glebie, przez którą migruje. 

Gaz ziemny oddziałuj e na środowisko w stopniu o wiele mniej
szym niż gazy wytwarzane z węgla lub inne rodzaje paliw. Odnosi 
się to do pełnego cyklu: od wydobycia ze złóż podziemnych, trans
portu, produkcji i eksploatacji . 

Jedyną przyczyną ostrych zatruć przy użytkowaniu paliw gazo
wych stanowi tlenek węgla; źródłem pochodzenia może być sam gaz 
lub proces jego spalania. 

W odniesieniu do gospodarki komunalnej dotyczy to: 
- gazu miejskiego zawierającego kilkanaście procent CO (do 20%) 
- gazu koksowego o zawartości ok. 7% CO. 
- ich mieszaniu z innymi gazami. 

Gazy w konwersji surowców płynnych, o wyższych stężeniach 
CO, nie są stosowane w pol skiej gospodarce komunalnej. 

Jak już wspomniano są dwie przyczyny zatruć: 
- CO w samym gazie; 
- CO powstający w procesie spalania. 

Ad.l Uchodzenie gazu, a wraz z nim CO z otwartych a me 
palących się palników urządzeń domowych, nieszczelności ty�h 
urządzeń i instalacji gazowych jest wyraźnie wyczuwalne właśme 
poprzez domieszkę odorantów. Jest przez to stosunkowo łatwe do 
wykrycia i zapobiegania nieszczęściu. . Ad.2 Drugim źródłem tlenku węgla (CO) jest proces spalarua. 
Dla aparatów gazowych, które nie mają odprowadzenia _ spa�in do 
przewodu kominowego, wymagania Polskich Norm ogramczaJą stę
żenie CO w spalinach do 0,05%. Dla urządzeń podłączonych do 
przewodu spalinowego dopuszczalne stężenie CO wynosi 0,1 %, a 
wyjątkowo 0,2% . 

Czynnikiem sprzyjającym powstawaniu tlenku węgla jest gwał
towne obniżenie temperatury płomienia np. _chłodzenie płomienia 
przez naczynie lub wymiennik cieplny zawierający zimną �odę. 
Niecałkowite spalanie występuje przy ograniczonym dopływie po
wietrza. Zmniejszony dopływ tlenu następuje przy spalaniu w atmo
sferze zawierającej składniki niepalne. Atmosfera taka powstaje przy 
niezupełnym odprowadzeniu spalin które za;:ierając 

_
gazy nie�al�e 

obniżają temperaturę płomienia oraz prędkosc spal�ma - _oba z� a":'1� 
ska powodują wydłużenie płomienia i powstawame duzych 1l osc1 

UNICEF twierdzi że: Średnia płaca wystarcza na utrzymanie 
jednego dziecka. . .  . Misja UNICEF opublikowała ostatnio raport osytuaCJl pol

_
skich 

dzieci i kobi et. Wynika z niego ro.in., że średnia płaca wynosi tyle, 
ile kosztuje utrzymanie jednego dziecka. Raport obala równi

_
eż mit, 

iż kolejne dziecko wcale nie kosztuje mniej w utrzymamu lecz 
przeciwnie, więcej. 

Jak wynika z raportu, koszty wydatków na dzieci są następują
ce: 
1 )  Wiek 0-1 roku - 827, 5 tys. zł. 
2) 2-3 roku - 1.241,6 tys. zł. 
3) 4-6 roku - 1.367,1 tys. zł. 
4) 7-9 roku - 1.847,0 tys. zł. 
5) 10-12 roku - 2.196,7 tys. zł. 
6) 13-15 roku - 2.300,3 tys. zł. 
7) 16-18 roku - 2.456, 0  tys. zł. 
W kwoty te wliczone jest wyżywienie dzieci, odzież, ob�wie, 

środki higieniczne, zabawki, artykuły związane z nauką 1 spę
dzaniem wolnego czasu, wyposażenie pokoju dziecka. 
z raportu wynika także, iż pracujący rodzice, którzy wychowu

ją dwoje lub troje dzieci, nie są w stanie zadbać o ich zdrowie, 
edukację i wypoczynek. 

(Red. ) 

Warto wiedzieć 
tlenku węgla. Równocześnie zmniejsza się stężenie tlenu. Tworzy 
się stan równowagi, który ustal a  się po 1 5  - 60 minut. Przy dużym 
stężeniu spalin w atmosferze płomień gaśnie. P ozostawanie części 
spalin w pomieszczeniu prowadzi do wzrostu stężenia dwutlenku 
węgla i pary wodnej. Powoduje to zwiększenie akcji serca, oraz 
uczucie duszności i prowokuje do otwarcia ckna. Zwiększona wy
miana po�ietrza zmniejsza groźbę zatrucia tlenkiem węgla. 

Innym niebezpieczeństwem związanym z użytkowaniem paliw 
gazowych jest wybuch. Dla wystąpienia wybuchu �ieszanin� ga�u 
palnego i powietrza muszą zai stnieć dwa warunki : odpow1edme 
stężeni e paliwa w mieszance z powietrzem oraz temperatura. 

Temperatury zapłonu komunalnych paliw gaz�wych leżą w za
kresie 500 - 750 stopni C. Podane warunki liczbowe odnoszą się 
warunków normalnych i mogą się zmieniać wraz z temperaturą i 
ciśnieniem. Zainicjowany proces spal ania obejmuje w bardzo krót
kim czasie  przestrzeń, w której znajduje się mieszanina wybuchowa. 
Spalanie jest prawie adiabatyczne, a produkty spalani� �aj� tempe
raturę bli sko 2000 stopni C i są pod podwyższonym c1śmemem. 

Przekroczenie dolnej granicy zapłonu gazu ziemnego wymaga 
wpływu gazu w ilości paru m3 do pomieszczenia o kubaturz� :5 m3 

i ki lkakrotnej wymianie  powietrza w godzinie. Prawdopodob1 enstw� 
wypłynięcia takiej i lości gazu z palników kuchni jest małe; więceJ 
gazu uchodzi z palnika grzejnika wody, jest on jednak wyposażony 
w zabezpieczenie przed wypływem gazu, który jest odprowadzony 
do przewodu spalinowego w przypadku grzejników typu łazienko
wego i kotłów. . , . .  . Duże wybuchy paliw gazowych spowodowane są naJczęsc1eJ 
uszkodzeniem instalacji przez obsunięcie murów budynku lub koro
zję przewodów gazowych i sieci rozdzielczej. 

Reasumując przedstawiony bardzo ogólnie problem użytkowa
nia paliw gazowych, gmina nasza obecnie jest intensywnie gazy�� 
kowana, należy podkreślić, że wymogi dotyczące wentyl acJ 1 
pomieszczeń oraz sprawności przewodów spalinowych nie są bez
podstawne. Jest to bowiem główne zabezpieczenie n�ze�o bezpi�
czeństwa i chociaż bardzo często uciążliwe do spełniema w fazie 
realizacji powinno być w pełni zrozumiałe i docenione. Prawidł�we 
działanie ciągów spalinowych i wentylacyjnych w bardzo wielu 
przypadkach uchroniło nieświadomego użytkownik� p��d �e
szczęściem, a liczne komentarze domorosłych fachowcow 1 gema!-

. nych" teoretyków są bardzo odległe od rzeczywistości. 
(K.Z.) 

Mleko spożywać możliwie świeże 

Jesienią 1939 r. po zajęciu Polski obydwaj ola1panci wprowadzili gosP?dar�� 
wojenną. Niemcy kontyngenty na zboże, mięso ziemniaki i mleko. W strefies�w1ecki�J 
obowiązywała zasada "wasze krowy - nasze mleko". Po 1945 r. rządy naz1_stowsk1e 
paejęły ten system i pod nazwą obowiązkowych dostaw kont_ynuowały. Wyzsza cena 
w skupie niż w spaedaży doprowadziła stopniowo do �yehmmowarua z obrotu młaka 
innego niż pasteryzowane. . . . . Od roku 1990 pojawiło się w obrocie mleko sterylizowane, �le nast<\f'.1ł także 
powrót do obrotu mlekiem świeżym - prosto od kro":)', szczególm� poszukiwanym 
paez matki dla małych dzieci. Dlaczego? Dla wartości o�Y_WCZ�ch_ 1 sm�owych. . 

Badania naukowe wyjaśniają niechęć matek do zyw1ema dz1ec1 mlekiem steryli
zowanym. Mleko krowie świeże zawiera białka chroniące przewód pokarmowy paed 
infekcją. Białka te ulegają zniszczeniu przy temp. ??wyżej 60 stopm <:· . 

Mleko sterylizowane zawiera zdenaturowane białka, które po spozycrn powo�UJą 
u człowieka zmiany w obrazie krwi - m.in. zmniejszenie ilości limfocy�ó�. Organ12� 
traktuje składniki mleka sterylizowanego jako obce (ciała) substanCJe I tak na me 
reaguje. 

. . . . . Usprawnienie obrotu mlekiem �wieżym ( czas od udoJ� do spozyciaJak najkrótszy) 
to korzyść zarówno dla konsumenta jak i małych 2-3 kr�w1ch gospodarstw połozonych 
w ekologicznie korzystnej odległości od Krakowa czy mnych rynkó� zbytu. 

Spożycie mleka spada, dlaczego tak się dzieje i czy tak być musi? 

Kazimierz Rabsztyn 
(Krakowski Rolnik) 



dokończenie ze str. 9 

Kupi nie kupi . . .  
z listopada 92 o kilkakrotnym wzroście cen 
mieszkań? - Pytam, ponieważ z racji człon
kowstwa na efektach finansowych Sp-ni po
winno mi zależeć. 

Wracając do  pism przewodnich �towa
nych 1.10.93 i 11.11 .92 .  W tym pierwszym 
(93) zawarta jest uwaga: . . .  "Zarząd Sp-ni 
informuje, że na p odstawie rozporządzenia 
Rady Ministrów z dnia 22.06.93r. (Dz.U. Nr 
59 poz .268) właściciele książeczek mieszka
niowych, które zostały założone do  dnia 23 
października 1990r., mogą ubiegać się o wy
płatę premii gwarancyjnej w związku z do
konywanym przekształceniem prawa d o  
zajmowanego l okalu" . . .  

W piśmie z 11 .11 .92 uwagi o podobnej .  
treści się nie .dopatrzyłem, a posiadało prze
cież moc prawną p odobne rozporządzenie 
Rady Mini strów z dnia 16  października 
1990r. (Dz.U. Nr 72 poz .424). 

Pytanie (2) - Dlaczego w roku 1992 zo
stało to pominięte? 

Pytanie (3) - Jak należy traktować doico
nywane na przełomie XI-XII 92 (niby) prze -

kształcenia prawa do zajmowanego 
mieszkania l okatorskiego na własno
ściowe? Lokatorzy, którzy tego (niby) 
dokonali do dnia dzisie jszego nie po-

siadają ·właściwych dokumentów, że nie 
wspomnę już o notariacie i księgach wie
CZY,stych. Ja osobiście uważam, że uiszcze
nie w wymaganym terminie naliczonych 
(preferencyjnych) opłat było pewnego ro
dzaju akcją pożyczkową dla Sp-ni. Przez rok 
l okatorzy zamiast np. na koncie PKO mieli 
ulokowane własne pieniądze na koncie Sp
ni. Niewątpliwa korzyść dla S .M. "Zorza", 
która obracając tymi dodatkowymi środka
mi, działała (powiedzmy) dla dobra człon
ków p omnażając zasoby. Kierunek i cel 
działania, można by sądzić słuszny, lecz czy 
sposób zdobycia środków uczciwy? Uwa
żam, że jest to zwyczajne oszukiwanie włas
nych członków. Oszukiwanie, dzięki którym 
m.in. cały ten twór, zwany Spółdzielnią Mie
s z ka ni ową 
i stnieje. 

Cel owe 
niedoinfor 
m ow a n i e  
bazujące na 
c h w y t a ch 

za���:� 
tylko 
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zwanych - preferencje - to mało szlachetne 
pociągnięcia, tym bardziej gdy zna się sytu
ację formalno-prawną nierokującą nadziei 
na szybkie i niezauważalne doprowadzenie 
sprawy do uczciwego finału. 

Pytanie (4) - Jak wygląda nasza sprawa 
tj. tych, jak nas nazywają - naiwnych z 
1992r., odnośnie premii gwarancyjnej i od-
setek od ulokowanych kwot? •. 

Pytanie (5) - Kiedy otrzymamy, mogące 
być zarejestrowane w notariacie i wpisane do 
ksiąg wieczystych umowy o przekształceniu 
prawa l okatorskiego na własnościowe? 

Pytanie (6) - Na ile Sp-nia "Zorza" jest 
wiarygodna? 

żądając ostatecznego i jednoznacznego 
wyjaśnienia ·  tych spraw ińformuję, ze z 
dwóch powodów mam prawo się tego doma
gać . Po pierwsze je stem członkiem Sp-ni 
"Zorza" i zgodnie z prawem spółdzielczym 
prawo to  mi przysługuje, a po  drugie wystę
pując jako przedstawiciel prasy l okalnej by
najmniej nie mam zamiaru rezygnować z 
posiadanych uprawnień zawartych w prawie 
prasowym. 

Zb . Kołodziejczyk 

Aktualnie obowiązujące ceny za ogło
szema i reklamy zamieszczane w Klam
rze: 
- 1 cm2 druku - 3 .500 zł 
- tekst w ramce prostej - 4.000 zł/cm2 

- tekst w ramce ozdobnej - 5.000 zł/cm2 

- projekt na specjalne życzenie - 6. 000 
zł/cm2 

Reklama, ogłoszenie powtarzane 
upust 25% stawki bazowej. 

Redakcja nie bierze odpowiedzialno
ści Zfl treść ogłoszeń. 

Sprzedam działkę budowlaną 21 
arów oraz mieszkanie w centrum Suł
kowic . 

Bliższe informacje: 
Sułkowice, tel. 320-69 

O G Ł O S Z E N I E  R E D A K C Y J N E  

Uprzejmie informujemy osoby biorące udział w konkursie hi 
storycznym, iż najlepsze prace otrzymaliśmy od: 
1. Elżbiety Profic zam. Sułkowice, ul. Zagumnie 34 

2. Elżbiety �atoga zam. Sułkowice, ul . Zagumnie 11 
Poniewałjednak są one (zdaniem komisji) na podobnym pozio

mie, 'wlf1d włożonej pracy je st imponujący, wyżej wymienione 
... otrzymują już indywidualnie od nas (w 

r.:===============================:::;i ramach dogrywki) zestaw dat do rozszy
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frowania. Odpowiedzi należy przesłać na 
nasz adres w terminie zgodnym z.zamie
szczonymi zaleceniami . 

Dla w'śzystkich natomiast uczestni
ków konkursu prześlemy pełne i właści
we odp owiedzi  d otyczące 
publikowanych w Klamrze dat. Może się 
przydadzą na lekcjach historii . 

Gratulacje dla wszystkich 


